
 

تأثير موقوفات در حُسن ميزبانى از زائران
 معارف  گرچه سفارش به وقف به شكل مستقيم در عمر وقف، به درازاى عمر اسلام است

قرآن حكيم مورد اشاره قرار نگرفته است، اما با مطالعه 
دقيق حيات پربار پيامبر اسلام(ص) و اميرالمؤمنين(ع) 
درخواهيــم يافت كه عمر وقف، موازى با عمر اســلام 

بوده است. دانشمندان مسلمان و مفسران قرآن كريم 
از كليت برخي مفاهيم اخلاقي كه در قرآن حكيم ذكر 
شده، چنين دريافته اند كه وقف مورد تأييد قرآن كريم 
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11 ايراد اساسى شوراى نگهبان
 CFT به لايحه گلر گلزن

نقطه قوت مقاومت
همان قدرت موشكى است

2 12 8
كدخدايى تشريح كرد گفت و گو با حميد بهزادپور

پديده دروازه بانى جام بين قاره اى فوتبال ساحلى

سيدحسن نصراالله:
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 SPV گروگان تصويب لوايح خود تحريمى 

 سوئيفت قطع شد؛ از كانال مالى اروپا خبرى نيست!

قدس در سالگرد زلزله 
كرمانشاه از روند كند 

بازسازى ها گزارش مى دهد

سرپل ذهاب 
دومين 

زمستان 
در كانكس

 سياســت   اين هم از حكايت هاى مضحك اين روزهاســت كه سوئيفت خودش از 
اقدام خودش در قطع دسترســى بانك هاى ايرانى به پيام رسان اين شبكه در تبعيت از 
تحريم هاى آمريكا ابراز تأسف كرده است. به موازات اين ماجرا، اتحاديه اروپا هم به ظاهر در 
اعلام حمايت از ايران و دلگرمى دادن به دولت ضمن ابراز همدردى و تأسف از اين موضوع 
و غيرقابل قبول خواندن اقدام آمريكا در بازگرداندن تحريم ها وعده داد كه تلاش هايش را 
براى حفظ برجام تشديد خواهد كرد. سخنگوى موگرينى بدون آنكه به دلايل تأخير و 
وقت كشى در اعلام و اجراى سازوكار تبادل مالى با ايران (spv) اشاره كند، فعال كردن 

قوانين مسدودسازى در برابر تحريم هاى آمريكا را...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
دكتر حامد حاجى حيدرى

ضرورت اجماع ملى از ســوى طرف هاى مختلف سياســت ايران احساس شده 
است؛ اجماعى كه بويژه از سال 88، آسيب ديد؛ وقتى جماعتى كوشيدند كه به 
نحو غيرمنطقى چرخشــى در سياست به وجود آورند. آن ها عجله كردند و براى 
چندمين بار آزموده  «فشار از پايين / چانه زنى از بالا» را مذبوحانه آزمودند؛ و بعد 

دسته گلى كه به آب دادند را ديدند، دم از اجماع ملى...

مسير درست بازگشت به اجماع ملى
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 ميهن  با وجود گذشــت يك ســال از زلزله 
ويرانگر كرمانشــاه، اما هنوز تعــدادى از مردم 
در كانكس به سر مى برند و به دليل مشكلات 

مالى، سختگيرى بانك ها...

مدير عامل پيشين 
گروه خودروسازى سايپا 

در گفت و گو با قدس:

افت توليد خودرو
به تحريم ها 
ربطى ندارد

در مراسم تكريم و معارفه 
وزير راه مطرح شد

آخوندى: افتخار 
مى كنم حتى يك 

مسكن مهر را 
افتتاح نكردم
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با پيروزى بر روسيه در فينال 
جام بين قاره اى رقم خورد

قهرمانى ايران
در  فوتبال ساحلى
 ............ صفحه 12

:امام جواد
هر كس 

برادرش را 
پنهانى پند دهد، 

او را آراسته 
است.

كشف الغمه ج 2- ص 350
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پرسپوليس با دست خالى تا آخرين نفس جنگيد

نايب قهرمانى جوانمردان
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

با چند ماه تحمل از دوره تحريم عبور مى كنيم  تسنيم: معاون اول رئيس جمهور در مراسم توديع عباس آخوندى و معارفه محمد اسلامى به عنوان وزير راه و شهرسازى با بيان اينكه بايد چند ماهى براى 
عبور از دوره تحريم تحمل كنيم، گفت: در دشوارتر از اين شرايط امكان تأمين هواپيما و قطعات وجود داشته است و مطمئنم همكاران ما با اطمينان به مردم سرويس ايمنى را در حمل ونقل هوايى ارائه مى كنند.
اسحاق جهانگيرى وزارت راه و شهرسازى را از مهم ترين ارگان ها ناميده و افزود: كشورى هستيم كه بايد در بخش مسكن خيلى وقت بگذاريم؛ مسكن روستايى و نوسازى اين واحدها جزو سياست هاى دولت است.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  رئيس جمهور كشورمان در پايان 
نشست با سران قوا گفت: دولت اولين بسته 
حمايت غذايى را در آبان به افرادى كه در 
فشار بيشترى بوده و جزو افرادى هستند 
كه مشــكلات بيشــترى دارند، پرداخت 
مى كند و اين روند در چند نوبت ادامه پيدا 

خواهد كرد.
حسن روحانى افزود: در بودجه سال آينده 
هم براى حقوق و دستمزد پيش بينى هايى 
خواهيم كرد كه مشكلات وارده به مردم را 

جبران كنيم.

 آمريكا مردم ايران
 را هدف گرفته است

رئيس جمهور در ادامه با اشاره به اقدامات 
ضد ايرانــى دولت حاكم بــر آمريكا و با 
مقامات  اينكــه  بيان 
واشنگتن نظام بانكى و 
صادرات نفت و برخى 
ديگر از اقلام صادراتى 
را هدف قــرار داده اند 
كه بــه درآمد و منابع 
مربــوط  كل كشــور 
داشت:  اظهار  اســت، 
اين حــرف كه آمريكا 
در پى فشــار به نظام 
جمهورى اســلامى و 
نه مردم ايران اســت، 
كاملاً ناصحيح اســت. 
خودشان در عمل اين 

واقعيت را آشكار كرده اند.
روحانى ادامه داد: دور جديد تحريم ها كه 
از نوامبر آغاز شــد، هيچ تأثيرى در روند 
اقتصادى كشور نداشته، چون آمريكايى ها 
هرچه تير در تركش داشتند پيش از اين 
عليه ملت ايران به كار بردند و چيز جديدى 

براى اعمال نداشتند.
وى با اشــاره بــه فهرســت بلندبالاى 
تحريم هــاى آمريــكا در آبــان مــاه، 
خاطرنشــان كــرد: در ايــن فهرســت 
نام بانك هــا، نام شــعبات بانك ها، نام 
شــركت هاى هواپيمايى و حتى شماره 
ســريال هواپيماهــا را پــر كردنــد تا 
صفحاتشــان پر شــود كه اين اقدامات 
بــراى تأثير روانى عليه ملت ايران بود و 

هدف ديگرى نداشت.

 نفت ايران بايد صادر شود
رئيس شــوراى عالى امنيت ملى تصريح 
كرد: حرفى كه مسئولان مى زدند مبنى بر 
اينكه آمريكا قادر نيست صادرات نفت ايران 
را به صفر برســاند كه با اقرار اخير آمريكا 

اثبات شد.
وى اظهارداشــت: آمريكا اعــلام كرد كه 
فروش نفت ايــران را نمى توانيم به صفر 
برسانيم؛ زيرا قيمت هر بشكه نفت به 150 
دلار مى رسد؛ اين تبيين حرفى است كه 
ما مى زديم. در منطقــه يا نفت ايران هم 
صادر مى شــود و يا بقيه هم دچار مشكل 
مى شوند. حسن روحانى افزود: امروز براى 
مردم روشن شد كه 13 آبان يك تبليغات 
براى جنگ روانى و فشــار اقتصادى بود. 
هرچه زمان بگذرد مسئولان براى جبران 

مشكلات آماده تر مى شوند و مردم مقاوم تر 
خواهند شد.

وى با اشــاره بــه تأكيد مقــام معظم 
رهبرى بر ترسيم نقشــه راه اقتصادى، 
يادآور شد: در جلســه ديروز سران قوا، 
يكى از مباحث شرايط جديد اقتصادى 
كشور بود. بايد نقشــه راه آينده كشور 

ترسيم شود.

 بسته حمايت غذايى در چند نوبت 
توزيع مى شود

رئيــس جمهــور در پايان با اشــاره به 
وضعيت اقتصادى كشــور، اظهارداشت: 
دولت بســته حمايت غذايى را در آبان 
ماه براى افرادى كه در فشار بيشتر قرار 
دارند و افراد آسيب پذير توزيع مى كند. 
ايــن روند تا پايان ســال در چند نوبت 
ادامه مى يابد تا مشــكلات مردم جبران 
شود. وى افزود: براى حقوق و دستمزد 
مشــكلات  تا  شــده  پيش بينى هايــى 

اقتصادى تا حدى جبران شود.
وى بــا تأكيد بر ضرورت گرفتن بهانه از 
مى خواهند  آمريكايى ها  گفــت:  آمريكا 
ايران را حامى تروريســم و حامى مالى 
تروريسم اعلام كنند، در حالى كه ايران 
در مبارزه با تروريسم و مبارزه با تأمين 
مالى تروريسم پيشگام بوده است. امروز 
هم مصرتــر در قوانين و مقررات بر اين 
موضوع تأكيــد مى كنيــم و بهانه هاى 

واهى را از دشمنان خواهيم گرفت.

رئيس جمهور در پايان نشست با سران قوا:

اولين بسته حمايت غذايى دولت در آبان توزيع مى شود

 در اين فصل دوباره هواى بيشــتر شــهرهاى بزرگ كشورمان به سمت آلوده 
شدن مى رود. مسئولان هم كه طبق معمول هر سال فقط وعده حل اين مشكل 
را مى دهند اما هر سال دريغ از پارسال! اميد است همه ما مردم دست در دست 
هم همت كنيم و با استفاده كمتر از خودروهاى شخصى تا حدى به بهبود اين 
وضعيت كمك كنيم. مردم عزيز آلودگى هوا دارد چهار فصل مى شــود، به اين 
وضعيت نبايد عادت كنيم؛ زيرا عوارضش خيلى زود براى ما آشكار خواهد شد. 

9150000881
 كجا هستند رئيسان سازمان بهداشت و درمان كه مى گفتند سرانه مصرف شير 
در كشور بسيار پايين است؟ آيا نمى بينيد كه قيمت شير سه برابر شده! پس چرا 
ســكوت كرده ايد؟ با اين قيمت هاى سرسام آور چه كسانى مى توانند در حد نياز 

لبنيات مصرف كنند؟ 9150009462
 ايران از هر نظر از آمريكا قدرتمندتر و ثروتمندتر است و اگر جلوى مهره ها و 
ايادى داخلى و پياده نظام دست نشانده شيطان بزرگ در غارت سرمايه هاى ملى 

گرفته شود، بسيارى از مشكلات حل خواهد شد. 9150000210
 صدا و ســيما و رسانه ها ملى در طول سال مســابقات مختلفى را برگزار و از 
شركت كنندگان درخواست مى كنند براى شركت در اين مسابقه جواب آن را به 
شماره اعلام شده اى، پيامك كنند ولى همين ارگان در زمان اعلام نتايج برندگان 
را در سايت مشخص شده اى اعلام مى كنند در حالى كه نتيجه را به همان شماره 
مى تواننــد پيامك كنند و مردم را به دردســر نيندازند؛ زيرا مردمى كه امكانات 

گوشى هوشمند و اينترنت نداشته باشند، اذيت مى شوند! 9150007453
 ان شاءاالله روزى مى رسد كه مردم حق خود را از غارتگران و بعضى مسئولان 

بى مسئوليت مى گيرند. 9350009683
 چرا عادت كرده ايم نفت خام را به صورت فله اى صادر كنيم؟ چرا مانند ديگر 
كشورها آن ها را فراورى و به هزاران محصول تبديل نمى كنيم و سپس بفرشيم؟ 
در طول صد سالى كه از كشف نفت مى گذرد اگر به جوانان وطن اعتماد مى شد 
مى توانستيم با تبديل اين محصول به فراورده هاى ديگر، اقتصاد جهانى را به دست 
بگيريم؛ البته هنوز هم دير نشــده و چاره آن فقط باور به اين نكته اســت كه ما 

مى توانيم. 9350009684
 چرا پوشكى كه قيمت روى آن 45 هزار تومان است به قيمت 80 هزار تومان به 
فروش مى رسد؟ لعنت به كاسبان تحريم و مسببان اين بدبختى. 9150007302
 مجلسى كه به دنبال گرفتن سلفى با زن اجنبى هست، خوب معلوم است كه 

روى آرمان هاى انقلاب هيچ غيرتى ندارد. 9110006820
 اخطار وزير كشور در مورد آسيب رسيدن به  نظام  در صورت  عدم  رضايتمندى 
 مردم ، مهم و قابل اعتناست ؛ البته بايد توجه داشت كه علت  آن  خود دولت  است 
 كــه  علاوه  بر گران  كردن  خدمــات  دولتى  و ماليات، بازار را هم  به حال  خود رها 
كرده  تا رضايت  پارلمان  خصوصى  در سايه  (يعنى  تاجران  اتاق  بازرگانى ) را جلب 

 كند. 9150002986

بهرام قاسمى: 
عقربه ساعت در جهت اميال 
واشنگتن حركت نخواهد كرد

باشــگاه خبرنگاران: ســخنگوى دستگاه 
ديپلماسى كشورمان در گفت وگويى با اشاره 
به پيچيدگى هاى موجود بر سر راه آغاز به كار 
SPV يا همان سازوكار ويژه مالى اروپا بعد از 
خروج آمريكا از برجــام و با بيان اينكه عقربه 
ســاعت در جهت اميال ايالات متحده حركت 
نخواهد كرد، ايجاد اختلال و فشار بر نظام بانكى 
ايران را يكــى از راه هاى ايران آزارى هاى بيمار 
گونه آمريكا دانست و به واشنگتن توصيه كرد 

كه از عصبيت و خرد ناپذيرى دست بردارد.
بهرام قاســمى با بيان اينكه براى دستيابى به 
ســازوكار ويژه مالى هيئت هــاى زيادى بويژه 
در حوزه كارشناســى تبادل شد و ساعت ها و 
روز هاى بسيارى نشســت هاى مشترك ايران 
و اروپا انجام گرفت، گفت: البته اميدوار بوديم 
اروپايى ها بيش از آن چه ديديم بتوانند سرعت 
عمل داشته باشند، اما ســازو كار هاى درونى 
اتحاديه را هم مى شناختيم و چالش هاى آن ها 

را هم مى دانيم.
وى افزود: نمى توان اين موضوع را ناديده گرفت 
كه اجراى اين سازوكار مالى براى خود اتحاديه 
اروپــا هم از اهميت ويژه اى برخوردار اســت و 
اتحاديه مى تواند به منظور دستيابى به روند رشد 
و توسعه بر روى يك نظام مالى خاص اروپايى 
در حوزه يورو و در راستاى تعامل با سايرين كار 
كند و اين همان چيزى است كه كار را سخت تر، 

طولانى تر و آمريكا را ناخشنود مى كنند.
قاسمى با بيان اينكه آمريكا تمامى تلاش خود را 
براى ايجاد مزاحمت و آزار ايرانيان به كار گرفته 
است، گفت: بى شك بولتون، ترامپ و مشاوران 
نابلد و ضد بشــرى آن ها در پايــان اين دوران 
رو ســياه تر از هميشه و رسواتر خواهند ماند و 
روزى حتماً بايد پاســخگوى اين سياست هاى 
ضد بشرى خود باشند. قطعاً عقربه ساعت در 
جهت اميال و پريشــان گويــى و كج رفتارى 
ايالات متحده حركت نخواهــد كرد. مى توان 
گفت كه ايجاد اختلال و فشــار بر نظام بانكى 
ايــران هم يكى از همان ايران آزارى هاى بيمار 
گونه آن هاست، اما در هر صورت ايرانى راه خود 
را مى يابد و بايد گفت كه رفتار آن ها كاملاً از سر 

عصبيت و كاملاً قرون وسطايى است.

اذعان نهادهاى اطلاعاتى آمريكايى:
هيچ نشانه اى از فروپاشى 
حكومت ايران وجود ندارد

فارس: برخــى مقامات آمريكايى به شــبكه 
خبــرى ان بى ســى گفته اند كــه آژانس هاى 
اطلاعاتى آمريكا به هيچ نشانه اى مبنى بر اينكه 
حكومت ايران در حال فروپاشــى است دست 
نيافته اند، بلكه با حكومتى مواجه هســتند كه 
به همان اندازه سال هاى گذشته، شرايط را در 
كنترل خود دارد. با اين حال نهادهاى اطلاعاتى 
آمريكايى انتظــار دارند كه تحريم هاى آمريكا 
عليه ايران دردســرهايى براى اين كشور ايجاد 
كند. اطلاعات فوق ، بخشى از گزارشى است كه 
ان بى ســى با عنوان «دولت ترامپ فكر مى كند 
كه فشار آمريكا رژيم ايران را غرق مى كند، اما 
متحدان شــك دارند» منتشر كرده است. اين 
گزارش ديروز در وبگاه اين شبكه خبرى منتشر 

شده است.

دليل حمايت ترامپ از حزب باد چيست؟
منافقين؛ بازى ساده  واشنگتن 

براى آزردن تهران
مهر: يك رســانه انگليســى با تأكيد بر اينكه 
گروهــك منافقين در ميان مــردم ايران هيچ 
وجاهتى ندارد، حمايت ترامپ از آن ها را بخشى 
از راهبرد آمريكا براى دشمنى  ورزيدن با ايران 

عنوان كرد.
«گاردين» در گزارشى بلندبالا به بازخوانى تاريخ 
پيدايش و عملكرد گروهك منافقين پرداخته و 
در آن با رويكردى انتقادى به ســير تحول اين 
گروهك در قالب هاى تروريســم، فرقه گرايى، 
حمايت از صدام و در نهايت همپيمانى با آمريكا 
اشــاره كرده و به گونه اى ضمنى رهبران اين 

جريان را وابسته به حزب باد معرفى مى كند. 
گاردين در بخشى از گزارش خود به اين نكته 
اشاره مى كند كه دولت دونالد ترامپ به خوبى 
از عدم محبوبيت منافقين در ميان مردم ايران 
آگاه اســت و در ســناريوى «تغيير رژيم» روى 
آن ها حساب باز نكرده است. در واقع، آمريكا و 
انگليس با حمايت از گروه ناچيزى كه در آلبانى 
سنگر گرفته اند؛ بازى ســاده اى را براى آزردن 
تهران در پيش گرفته انــد. گروهك منافقين 
بخش كوچكــى از راهبرد ترامپ در خاورميانه 
است كه هدف از آن منزوى كردن ايران و اعمال 

فشار اقتصادى عليه اين كشور است.
منافقين در زمان جنگ تحميلى از ســوى صدام 
تأمين مالى مى شــدند و اكنون ادعا مى كنند كه 
بودجه خــود را از گروه ها و افــراد مخالف ايران 
مى گيرند حال آنكه احتمال نزديك به يقين حاكى 

از نوكرى آن ها براى عربستان سعودى است.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

دادستان تهران خبر داد 
دستگيرى 70 دلال ارز در يك ماه گذشته

تسنيم: دادستان تهران در حاشيه نشست با رئيس اتاق تعاون در مورد آخرين وضعيت 
پرونده هاى اخلال در نظام اقتصادى كشور گفت: در حوزه دستگيرى دلالان ارز در يك 
ماهه گذشته تا به امروز حدود، 70 متهم كه در خيابان ها به خريد و فروش ارز اقدام مى 

كردند،  دستگير و بازداشت شده اند.
عباس جعفرى دولت آبادى با هشدار به كسانى كه در خيابان به خريد و فروش ارز اقدام 
مى كنند، گفت: خريد و فروش ارز در معابر جرم محســوب مى شود و ممنوع است و 
حتما دستگير خواهند شد و تحت تعقيب قرار خواهند گرفت.جعفرى دولت آبادى در 
رابطه با پرونده هاى خودروها نيز با اشاره به پيشرفت تحقيقات،  اظهار كرد: اخيرا سه 
نفر در هفته گذشته دستگير شدند و كسانى بودند كه با گذشت چندماه از اعلام فساد 
مربوط به خودروها اما كماكان با سامانه مربوطه همكارى مى كردند. وى ادامه داد: اين 
افراد اطلاعاتشان از متهمانى كه قبلا دستگير كرده ايم،  مى گرفتند و كماكان به سايت 

صمت دسترسى داشتند كه بازداشت آن ها پيشرفت مهمى در پرونده بوده است.
 كيفرخواست جعبه سياه پرونده بابك زنجانى صادر شد

دادستان تهران همچنين در پاسخ به پرسشى در رابطه با آخرين وضعيت پرونده جعبه 
سياه پرونده بانك زنجانى گفت: اين پرونده اواخر هفته گذشته به صدور كيفرخواست 
منجر گرديد و به دادگاه ارسال شده است و اميدواريم بزودى در نوبت محاكمه قرار گيرد.

در مراسم تكريم و معارفه وزير راه مطرح شد
آخوندى: افتخار مى كنم 

حتى يك مسكن مهر را افتتاح نكردم
مشرق: وزير مستعفى راه و شهرسازى با بيان 
اينكه افتخار مى كنم در 62 ماه خدمت يك 
واحد مســكونى افتتاح نكردم، در دفاعياتى 
تكرارى از عملكرد پنج ساله خود از رسانه ها 

و صدا و سيما انتقاد كرد.
عباس آخوندى كه اين روزها بحث شــهردار 
شدن او مطرح شده است، در مراسم تكريم و 
معارفه وزير راه و شهرسازى، باز هم به وجود 2/5 ميليون واحد خالى از سكنه و وجود 
19 ميليون بد مسكن شهرى اشاره كرد و گفت: براى اولين بار در تاريخ با اجراى مسكن 
مهر به صورت گسترده از سوى دولت ساخت و ساز مسكن با مداخله دولت انجام شد. 
شوربختانه اين مداخله تبديل به اين موضوع شد، تا ضد رسانه ها آن را تبليغ كنند كه 
وزير با مسكن مهر مخالف است. آخوندى با بيان اينكه پيشنهادى در آذر 92 به دولت 
ارائه كردم تا اعتبارات مسكن مهر كه اثر تخريبى بر اقتصاد كلان گذاشته است، به بدهى 
دولت و معادل آن به افزايش سرمايه بانك مسكن منجر شود اما با اين پيشنهاد بنده 
موافقت نشد، ادامه داد: در اين 62 ماه چه طور وقتى بنده از لحاظ بنيادى با مسكن مهر 
مخالف بودم، بايد به افتتاح اين واحدها فكر مى كردم، پس بنابراين افتخار مى كنم يك 
مورد از اين واحدها را افتتاح نكردم و اين موضوع سبب شد، ضد رسانه ها از اين موضوع 
حداكثر اســتفاده را كرده و از بنده چهره ضد مسكن مهر بسازند. وزير مستعفى راه و 
شهرسازى گفت:  اما با اين حملات بنده كارم را كردم و يك سياست سراسر اشتباه را 
به بسيارى از موفقيت ها رساندم. آخوندى ادامه داد: در اين 62 ماه ضد رسانه و در كنار 
آن سازمان صدا و سيما تلاش كردند كه طرح هاى موفقيت آميز ما را كوچك بشمارند، 
بنابراين سه بار استيضاح شدم و پنج بار رأى اعتماد از مجلس گرفتم و هر بار در اين سه 
مورد ضد رسانه ها با رسانه هاى بيگانه همگام شدند و از انتشار خبرهاى دروغ خوددارى 

نكردند، اما يك بار هم هراس به دلم راه ندادم.

مشاور امنيت ملى كاخ سفيد: 
گزينه نظامى عليه ايران منتفى است

فارس: مشــاور امنيت ملى كاخ سفيد گفت: گزينه نظامى جايى در برنامه ريزى هاى 
دولت آمريكا عليه ايران ندارد. «جان بولتون» در پاريس در پاسخ به پرسش يك خبرنگار 
مبنى بر اينكه در صورت خروج ايران از برجام آيا گزينه نظامى عليه اين كشور روى ميز 
است، گفت: «اين [گزينه] هيچ جايى در برنامه ريزى هاى ما ندارد.» بولتون اضافه كرد: 

«رئيس جمهور فكر نمى كند ايران از توافق خارج شود.»

تشكل هاى حوزوى در نامه اى به وزير اطلاعات و رئيس اطلاعات سپاه:
اطلاعات شركت ها را چه كسانى در اختيار آمريكا گذاشت؟

سپاه نيوز: شوراى هماهنگى تشكل هاى حوزوى در نامه اى به وزير اطّلاعات و رئيس 
سازمان اطّلاعات ســپاه، خواستار برخورد با مسببان درز كردن اطلاعات شركت هاى 

ايرانى تحريم شده توسط آمريكا شدند.
در بخشــى از اين نامه آمده است: ضمن تشــكر از تلاش ها و زحمات سربازان گمنام 
امام زمان(عج) جهت ايجاد امنيت و آسايش براى مردم عزيز كشورمان، همان طور كه 
مستحضر هستيد دولت و رئيس جمهور تبهكار آمريكاى خبيث، تحريم هاى گسترده 
خود را به طور دقيق و هدفمند برگردانده اســت، ولى قرار گرفتن اكثر افراد و مراكزى 
كه تحريم هاى ظالمانه را دور مى زده اند، در فهرست تحريم هاى جديد موجب شگفتى 
و تعجب فراوان گرديد! زيرا اين به معناى درز اطلاعات دقيق اين افراد و مؤسسات به 
سازمان هاى جاسوسى است. اكنون سؤال اساسى اين است كه چه كسانى و چگونه اين 
اطلاعــات را به آمريكاى پليد داده اند؟ بنابراين مطالبه روحانيت و مردم قهرمان ايران 
اسلامى از دستگاه اطلاعاتى كشور و شخص شما اين است كه ضمن شناسايى سريع 
اين خائنين به وطــن، آن ها را به مردم معرفى نموده و جهت محاكمه به قوه قضائيه 

تحويل فرماييد. 

ســخنگوى دستگاه باشــگاه خبرنگاران: ســخنگوى دستگاه باشــگاه خبرنگاران: ســخنگوى دستگاه 

شماره پيامك: 30004567

قدس راهكارهاى ترميم فاصله دارا و ندارها را بررسى مى كند 

كدخدايى تشريح كرد

3 پيشنهاد براى ضربه گيرى از گسترش شكاف درآمدى 

 CFT 11 ايراد اساسى شوراى نگهبان به لايحه

گزارش

خبر

 اقتصاد/ زهرا طوســى  روحانى در حالى رفع فقر و گسترش 
عدالت اجتماعى را در دستور كار خود قرار داده است كه آمار مربوط 
به بودجه خانوارهاى شــهرى نشــان از افزايش فاصله دهك هاى 
مختلف جامعه و گسترش فقر دارد، روندى كه به صورت فزاينده در 
سال 97 افزايش يافته است. در حالى كه ركود، توليد و كسب و كار 
داخلى را به چالش كشيده است با نبود فرصت هاى شغلى و افزايش 
بيكارى، آمارها نشان مى دهد كه متوسط درآمد يك خانوار شهرى 
در دهــك اول و دهك دهم با يكديگر فاصله اى حدود 7 ميليون 
تومانى دارند.بررسى آخرين گزارش بودجه خانوارهاى شهرى نشان 
مى دهد درآمد خالص خانوار شهرى براى دهك اول 75242 هزار 
ريال (7,5 ميليون تومان) و براى دهك دهم 864974 هزار ريال 
(86 ميليون تومان) در سال است. طبق اين آمار همچنين متوسط 
هزينه خانوارهاى شهرى دهك اول (فقيرترين قشر جامعه) حدود 
700 هزار تومان و در دهك دهم (ثروتمندترين قشر جامعه) حدود 
10 ميليون تومان است   ؛ يعنى دهك دهم، 14 برابر بيشتر از دهك 
اول در ماه هزينه مى كند كه اين مقدار در سال 91 تقريباً 13 برابر 
بوده اســت   . بررسى ها نشان مى دهد در طول 6 سال فاصله فقير و 
غنى يا همان اختلاف طبقاتى بيشتر شده است   . با لحاظ كردن تورم 
فزاينده و كاهش ارزش پول ملى، مشخص است اين فاصله در سال 

97 تشديد نيز شده است. 

 3 راهكار بنيادى اصلاح نظام مالياتى، اصلاح ساختار 
يارانه اى و بيمه فراگير

كارشناسان اقتصادى، اصلاح نظام مالياتى با اجراى قوانين عايدى بر 
سرمايه، اصلاح ساختار يارانه اى در جهت توانمند كردن اقشار كم 
برخوردار، بيمه فراگير تأمين اجتماعى را براى بازتوزيع عادلانه ثروت 

در جامعه ضرورى مى دانند.
دكتر وحيد ارشدى استاد دانشگاه و پژوهشگر اقتصادى در گفت و گو 
بــا خبرنگار ما گفت: اول بايد ديد منشــأ فاصله طبقاتى در ايران 
چيست يعنى از يك طرف اينكه اين ثروت چگونه توليد مى شود و 

از آن طرف چگونگى باز توزيع آن در جامعه اهميت دارد تا بتواند به 
كم شدن فاصله طبقاتى كمك كند.

وى افزود: آن چيزى كه مسلم است، توليد ثروت در بخشى از جامعه 
يعنى دهك هاى بالاتر نسبت به ديگر بخش هاى جامعه بيشتر است 
اين توليد ثروت مى تواند ناشى از بخش هاى مولد اقتصاد يعنى توليد 
يا بخش هاى غير مولد مثل دلال بازى باشــد، مشخص است كه 
چون اقتصاد ايران بخش غير مولدش توليد ثروت بيشترى نسبت 
به بخــش مولد دارد قطعاً در هنگام بازتوزيع اين منابع از خودش 
مقاومت نشان مى دهد و اجازه نمى دهد اين بازتوزيع توسط دولت به 
درستى شكل گرفته از طبقات ثروتمند به طبقات فقير منتقل شود.
وى تأكيد كرد: معمولاً در كشورهاى پيشرفته توسط مكانيسم هاى 
ماليات و يارانه اين بازتوزيع را تنظيم مى كنند كه مكانيســم هر 
دوى اين موارد در كشــور ما دچار اختلال است، يعنى هم ماليات 
به درستى از منابع توليد ثروت اخذ نمى شود و همين باعث مى شود 
بار اين بخش روى دوش بخش هاى پايين دستى بيفتد كه اين به 
فقر آن ها بيشتر اضافه مى كند، از آن طرف هم يارانه ها به درستى 
توزيع نمى شود كه اين هم به افزايش فاصله بين طبقات مى انجامد. 

 فشار تورم بر كم درآمدها
وى تصريح كرد: تورم بيشــتر به كسانى آسيب مى زند كه دارايى 
كمترى در جامعه دارند، حال در كشور ما كه بيشتر تورم ها حاصل 
از ســفته بازى در بازار است اين ضربه تورمى كارى تر خواهد بود 
و ضمن دامن زدن بيشــتر به فقر،  فاصله طبقاتى را نيز افزايش 
مى دهد. ارشــدى با تأكيد بر اينكه اين فاصله بيشتر ناشى از اين 
اســت كه دولت مكانيسمى را كه بتواند مازاد رفاه افراد ثروتمند را 
كم بكند ندارد، افزود: بهترين راهكار براى كم كردن اين فاصله بين 
دهك هاى جامعه، اصلاح ساختارى نظام مالياتى، يارانه اى و بيمه 
تأمين اجتماعى در كشور است كه مى تواند براى جبران اين فاصله ها 

به دهك هاى پايين كمك كند.
وى با بيان اينكه ذات نظام ســرمايه دارى كشــورها را به سمت 

افزايش فاصله طبقاتى مى برد افزود: در كشــورهايى مثل برزيل، 
روسيه و حوزه اسكانديناوى كه نظامى غير از سرمايه دارى را پيروى 
مى كنند فاصله طبقاتى رو به كاهش اســت و در كشور ما نيزكه 
مدعى هستيم چنين نظامى را دنبال نكرده ايم قطعاً نبايد چنين 

تبعاتى دامن كشور را بگيرد. 

 طرح مجلس براى ترميم شكاف درآمدى 
على اســدى كرم، عضو كميسيون صنايع و معادن در گفت و گو با 
خبرنگار ما با تأييد افزايش فاصله طبقاتى در كشور، جنگ اقتصادى 
عليه ايران را نيز در شدت گرفتن اين مسئله در سال جارى دخيل 
دانســت و گفت: كاهش ارزش پول ملى و سوء استفاده برخى از 
دلالان براى افزايش قيمت ها باعث شــد به موازات افزايش درآمد 
برخى از افراد در دهك هاى بالاتر كه املاك و مستغلات و اموال و 
دارايى هاى بيشترى داشتند، قدرت خريد دهك هاى پايين جامعه 
نيز كاهش پيدا كند و اين طبقات با مشكلات بيشترى براى تأمين 
معيشت خود درگير باشند. اسدى با اشاره به اينكه هم اكنون افراد 
بيشترى از جامعه زير خط فقر و با حداقل درآمد زندگى مى كنند، 
افزود: در اين شرايط طرحى كه مجلس به دنبال آن است و دولت 
هم قصد دارد لايحه اى براى آن بدهد، اين است كه با مساعدت به 
دهك هاى پايين درآمدى، قدرت خريد اين افراد را ترميم كنيم البته 
به نحوى كه موجب افزايش نقدينگى در جامعه نشود، در اين راستا 
تصميم بر اين اســت كه يكسرى بسته هاى حمايتى براى كمك 
به اقشــار كم برخوردار در نظرگرفته شود كه درهفته آينده درباره 

جزئيات آن در مجلس تصميم گيرى خواهد شد.
وى با اشاره به بررسى قانون ماليات بر عايدى در مجلس افزود: يك 
نظام مالياتى كارامد از بزرگ شدن بخش غير مولد اقتصاد جلوگيرى 
كرده و منابع را به ســمت توليد هدايت مى كند، قانون ماليات بر 
عايدى در همين راســتا در مجلس مطرح است كه با تصويب آن 
از برخى واسطه گرى ها در اقتصاد كه منجر به بزرگ شدن شكاف 

طبقاتى در جامعه مى شود، ممانعت مى كند.

تسنيم: سخنگوى شوراى نگهبان با بيان اينكه شوراى نگهبان 
نسبت به لايحه الحاق ايران به كنوانسيون مبارزه با تأمين مالى 
تروريسم (CFT) 11 ايراد اصلى گرفته، گفت:  11 ايراد ديگر 
مبنيّاً به 11 ايراد اول گرفته شده و به اين موارد استناد شده و 
اگر مجلس 11 مورد اول را رفع كند، بقيه ايرادات خود به خود 

رفع مى شود.
عباســعلى كدخدايى ديروز در نشست خبرى خود با اشاره به 
بررســى لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولشويى و لايحه الحاق 
ايران به كنوانسيون پالرمو در شــوراى نگهبان، گفت: ايرادات 
مجمع تشــخيص به اين دو لايحه به مجلس شوراى اسلامى 
ارسال شد، اما اين ايرادات رفع نگرديد و باقى ماند؛ بنابراين اين 

لوايح مغاير اصل 110 قانون اساسى است.
سخنگوى شوراى نگهبان تصريح كرد: بعد از ايرادات 22 گانه 
شــوراى نگهبان به لايحه الحاق ايران به كنوانسيون مبارزه با 
تأمين مالى تروريســم، شــوراى نگهبان اعلام كرد با توجه به 
ايرادات مذكور الحاق به كنوانسيون با فرض غيرقابل رفع شدن 

اين ايرادات، خلاف شرع و منافع ملى است.

 دليل شوراى نگهبان
CFT براى خلاف شرع دانستن لايحه 

كدخدايى درباره خلاف شــرع دانستن بندى از شروط لايحه، 
اظهارداشت: طبق ماده 6 دولت هيچ حق شرطى را درباره الحاق 
به اين كنوانسيون نمى تواند، قبول كند؛ بنابراين درباره گروه هاى 
تروريستى، اصل كنوانسيون بايد مورد قبول دولت قرار گيرد كه 

خلاف شرع است.
وى درباره ارسال ايرادات شوراى نگهبان به مجلس در خصوص 
لايحه CFT در تاريخ 6 آبان و اعلام نظرات شــوراى نگهبان 
در تاريخ 13 آبان يادآور شــد: مجمع تشخيص نظرات خود در 
خصوص اين لايحه را ارسال نكرده بود و بنابراين منتظر بوديم 
نظرات مجمع به طور كامل ارســال شود، اما مهلت شورا براى 
بررســى اين لايحه 6 آبان به پايان مى رســيد به همين دليل 
نظرات شورا اعلام شد و نظرات مجمع 13 آبان ارسال شد و در 

همان تاريخ اعلام علنى شد.
سخنگوى شوراى نگهبان بيان كرد: رئيس جمهور آمريكا دور 
دوم تحريم هــاى خود را روز جمعــه اعلام كرد و بنابراين ربط 
دادن اين مســئله به نظر شوراى نگهبان كه روز يكشنبه اعلام 

شد، درست نيست.
كدخدايى تأكيد كرد: آيين نامه مجمع تشخيص مصلحت نظام 
براى اعلام نظرات آن ها زمانى تعيين نكرده است، ولى در قانون 

اساسى براى شوراى نگهبان زمان تعيين شده است.

 با استانى شدن انتخابات مجلس مشكلى نداريم
وى در ادامه با بيان اينكه اصلاح قانون انتخابات در حال بررسى 
در مجلس اســت و كارشناسان شوراى نگهبان هم در جلسات 
حضور داشته اند، گفت: از نمايندگان مى خواهيم هر چه سريع تر 

قانون انتخابات را اصلاح كنند.
كدخدايى افزود: شــوراى نگهبان از هر طرحى كه براى ارتقاى 
شايســته گزينى آورده شود، استقبال مى كند و در صورتى كه 
اين طرح ها منجر به كاهش مشاركت مردم نشود، ايرادى ندارد و 
شوراى نگهبان با استانى شدن و حوزه اى شدن انتخابات مجلس 

مشكلى ندارد و اصرارى به شكل نداريم.

 هيچ سندى براى تقلب در انتخابات سال 88 ارائه نشد
عبــاس كدخدايى همچنين در پاســخ به پرسشــى درباره 
اظهارنظر يكى از فعالان سياسى كشور مبنى بر اضافه شدن 
8 ميليون رأى به آرا در انتخابات رياست جمهورى سال 88 
گفت: چرا وى ادعا نكرده اســت كــه 100 ميليون رأى به 
 آرا اضافه شــده است؟ اگر ديگران درباره وى چنين ادعايى 
كنند و نسبت ناروايى بدون استناد بدهند، آيا اساساً درست 
اســت؟ كدخدايى گفت: بزرگ تر از اين ادعاها در سال 88 
دربــاره صحت انتخابات مطرح شــد، اما هيچ ســندى هم 
درباره آن ارائه نشد؛ زشت است كه دوباره چنين ادعاهايى 

تكرار مى شود.

اين حرف كه 
آمريكا در پى 
فشار به نظام 
جمهورى اسلامى 
و نه مردم ايران 
است، كاملاً 
ناصحيح است. 
خودشان در عمل 
اين واقعيت را 
آشكار كرده اند

بــــــــرش
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گستره خدمت رسانى آستان قدس رضوى
به زائران پياده در داخل و خارج مشهد مقدس 
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جاده نيشابورجاده فريمان

جاده قوچان

جاده سرخس خيابان شيرازى

و  پياده  زائرين  بى سابقه  حضور  شاهد   ،1397  مشهدالرضا، 
بود. خيل عاشقان  بى مانند خدمت «خادمياران رضوى»  شكوه 
خدمت كه از راه هاى دور و نزديك براى تيمم و تبرك خاك پاى 
زائرين قبله خورشيد دست از كار و زندگى كشيدند و پروانه وار 

گرد زائرين شمع منير چرخيدند. 
كانون «خادميارى فرهنگ زائر و زيارت» آستان قدس رضوى 
امسال با تدارك ميزبانى از زائرين پياده شمس الشموس، در 
9 محور ورودى به مشهد مقدس، در عرصه هاى اسكان، اطعام، 
خدمات پزشكى، خدمات فرهنگى، حمل ونقل و انتظامات پذيراى 

قدوم زائرين حضرت بود. 
پس از فراخوان خدمت، 43 هزار و951 خادميار، از سراسر 
در مشهد  مجاوران حضرت رضا(ع)  ميان  از  به خصوص  كشور 
آمادگى  پياده در دهه آخر صفر اعلام  به زائرين  براى خدمت 
كردند و پس از برنامه ريزى و جانمايى خدمتى 22هزار و 207 

خادميار در عرصه هاى مختلف به كارگيرى شدند. 
مانند  كشور  مختلف  شهرهاى  از  خادميار   656 تعداد  اين  از 
اهواز، لرستان، خرم آباد، تهران، كرج، اصفهان، ساوه و ... نيز 
كه به شوق خدمت به زائرين آقا رخت سفر بسته و به ميعادگاه 
اين  در  ثامن الائمه(ع)  مجاورين  به پاى  پا  بودند  آمده  عاشقى 
آوردگاه پرشور حضور داشتند. يكى مدير بود، يكى كارمند؛ يكى 
خانه دار بود يكى ميوه فروش؛ يكى دكترى هسته اى داشت و 
آن يكى راننده تريلر؛ همه آمده بودند، فارغ از پست و مقام، جا 

و مكان، اينجا فقط مقياس ارادت بود و شور عاشقى...
در اين ايام، 6هزار و 417 خادميار در 50 ايستگاه در مسيرهاى 
منتهى به مشهد مقدس با ظرفيت هاى مختلف خدمتى به استقبال 

زائرين پياده رفتند.
آنچه در داده نماى روبرو مى بينيد، نگاهى جزئى به جانمايى بخشى 
از مواكب آستان قدس رضوى براى استقبال از زائران پياده 

امام رضا (ع) در ايام دهه آخر صفر است.



w w w . q u d s o n l i n e . i r
   يكشنبه 20 آبان 1397  3 ربيع الاول 1440  11 نوامبر 2018   سال سى و يكم  شماره 8826   

اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

بهمنى: نبايد به سوئيفت اعتماد كنيم  مهر: رئيس كل اسبق بانك مركزى با بيان اينكه سوئيفت به انجام مراوده با ايران علاقه مند است، گفت: ما نبايد به اين پيام رسان اعتماد كنيم چرا كه اجازه مى دهد 
ارتباطات مالى ايران از سوى آمريكا رصد شود. محمود بهمنى افزود: البته به نظر مى رسد كه اين ما هستيم كه نبايد به سوئيفت اعتماد كنيم، چراكه بر اساس اين شبكه، ارتباطات مالى ايران به صورت كامل از سوى 

آمريكا رصد مى شود و بنابراين بايد تلاش كنيم كه ارتباطات مالى غيرضرورى خود را خارج از اين شبكه انجام دهيم. 

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
درآستانه آغاز مرحله دوم فروش نفت دربورس

الزامات توسعه تجارت نفت در داخل كشور چيست؟
اقتصاد: مرحله دوم فــروش نفت در 
بورس انرژى، ســاعت 14 و 30 دقيقه 
امروز (يكشــنبه) با عرضــه 700 هزار 
بشــكه نفت خام به نرخ 71 دلار و 59 

سنت انجام مى شود.
به گزارش خبرنگارما، پس از عرضه موفق 
نفت در بورس در 6 آبان ماه، (يكشنبه) 
درحالى دومين عرضه نفت خام سبك ايران در بورس انجام مى شود كه شواهد نشان 
مى دهد عزم وزارت نفت براى شكل گيرى كسب و كار نفت در داخل بيش از گذشته 
است. در اين راستا محمد شيريجيان، دكتراى مديريت قراردادهاى بين المللى نفت 
و گاز، با اشــاره به ضرورت ثبات عرضه نفت در بورس انرژى گفت: بخش خصوصى 
بايد نسبت به عرضه نفت اطمينان پيدا كند. ما بايد قدم به قدم اين اعتماد متقابل را 
ايجاد كنيم تا بخش خصوصى بيايد و سرمايه گذارى كند. يكى از راه هاى ايجاد اين 
اطمينان، تداوم عرضه است. به نظر من حداقل تا پنج سال، بايد اين عرضه ادامه يابد 
حتى اگر مشترى وجود نداشته باشد يا حتى اگر در چندين عرضه هيچ محموله اى 
به فروش نرود، بعضاً حرف هايى گفته مى شود كه ما صرفاً در زمانى كه مشترى وجود 
باشد نفت عرضه مى كنيم؛ اين حرف كاملاً غلط است، بلكه حتى اگر مشترى هم نبود 

بايد اين عرضه تداوم يابد. 
وى با اشاره به ضرورت عدم اتخاذ تصميمات فورى و بدون محاسبه افزود: يكى ديگر 
از الزامات اين است كه ما نبايد در اين عرصه تصميمات فورى و خلق الساعه بگيريم. 
تصميمات بايد ثبات داشته باشد و نبايد به اين صورت باشد كه پس از رفع تحريم ها 
عرضه نفت در بورس را منحل كنيم. بخش خصوصى اين اعتماد را به شــركت ملى 
نفت داشته باشد تا سرمايه خود را وارد اين بخش كند. در اين راستا تصميمات هم 
بايد بر اساس گفت و گو و تعامل باشد. شيريجيان در ادامه خاطرنشان كرد: وقتى 
ما قانونى تصويب مى كنيم، نبايد مصاحبه ها و اظهارات مقامات در جهت خلاف 
آن باشــد. زيرا بخش خصوصى خودش را با اين قانون هماهنگ مى كند. اين 
مســئله در بخش خصوصى تشــكيك ايجاد مى كند و برايش سؤال به وجود 
مى آورد كه آيا در نهايــت وزارت نفت مى خواهد نفت عرضه كند يا خير. كما 
اينكه ديديم در تجربه هاى قبلى هم بخش خصوصى گلايه مى كرد و مى گفت 
يك زمان به ما گفته  شد كه بياييد نفت بگيريد ولى در يك برهه زمانى ديگر 
بدون رعايت قانون، نفتى به ما نمى دادند.  اين كارشناس مديريت قراردادهاى 
بين المللى نفت و گاز افزود: همچنين براى مثال اخيراً در اطلاعيه شركت ملى 
نفت گفته شــده كه بخش خصوصى مى توانــد نفت را به هر جايى صادر كند 
اما پس از آن يكى از مقامات مســئول اعلام كرد بخش خصوصى نمى تواند به 
بازارهاى وزارت نفت، نفت بفروشد. اين دو اظهار نظر متناقض، باعث بروز شك 
و ترديد در بخش خصوصى مى شــود؛ پس تا حد ممكــن اظهارات مخالف و 

متضاد بايد به صفر برسد و همه چيز طبق قانون و اطلاعيه ها جلو رود. 
وى با اشاره به ضرورت تسهيل شرايط براى ايجاد تجارت نفت اظهار داشت: نكته  
مهمى كه به تجارت نفت در ايران كمك مى كند؛ بحث تسهيل شرايط است. اما 
بايد توجه داشته باشيم كه اگر امتيازى به بخش خصوصى داده مى شود و حمايتى 

صورت مى گيرد كه اين تجارت شكل بگيرد، اين حمايت ها مشروط باشد.
شيريجيان ادامه داد: طبق اطلاعيه جديد مهلت تسويه پرداخت ها از 50 روز به 60 
روز افزايش يافته و قيمت پايه هم بر مبناى قيمت جهانى نفت، تعديل شده است، ولى 

بايد اين تسهيل شرايط ادامه داشته باشد. 
اين كارشــناس مديريت قراردادهاى بين المللى نفت و گاز اظهار داشت: پس به طور 
كلى چهار الزام براى شكل گيرى تجارت نفت در ايران وجود دارد: 1) تداوم عرضه 2) 
عدم اتخاذ تصميمات خلق الساعه و فورى 3) عدم اظهارات مخالف با قانون يا مصوبه 
كه باعث عدم اطمينان بخش خصوصى مى شود 4) تسهيل شرايط در ابتداى كار و 

حمايت مشروط در ادامه كار هست كه نكات كليدى هستند كه بايد رعايت شود.
وى تأكيد كرد: هدف ما از عرضه نفت در بورس اين است كه در آينده تجارت نفت 
داخلى ايجاد كنيم تا تحريم ها به طور كلى بى اثر شوند. در اين زمينه ما داريم گام هاى 
اوليه  را برمى داريم كه از ششــم آبان ماه هم شروع شده است؛ لذا اگر چهار نكته اى 
كه بدان اشاره كردم رعايت شود، ما مى توانيم كسب و كار نفت و تجارت نفت داخلى 

را شكل بدهيم. 

گزارش 2

 اقتصاد/  ميثم مهرپور  چند ماهى اســت كه 
بــا افزايش التهابات در بازار ارز و شــدت گرفتن 
تحريم هاى آمريكا عليه اقتصاد ايران بازار خودرو 
نيز از حال و روز خوبى برخوردار نيســت. كاهش 
توليــد در كنار افزايش قيمت موضوعاتى اســت 
كــه برخى از مردم و مصــرف كنندگان را نگران 
كرده اســت.ظاهرا افزايش رسمى قيمت خودرو 
در دســتور كار اســت «روزنامه قــدس» در اين 
زمينه پاى صحبت هاى سعيد مدنى، مدير عامل 
پيشين گروه خودروسازى سايپا و كارشناس ارشد 
صنعت خودرو نشســته است. وى در اين گفت و 
گو مى گويد: بايــد اين واقعيت را قبول كنيم كه 
صنعت خودروسازى صنعتى است كه بايد با دنيا 
در ارتباط باشد. اگر شركت هاى بزرگى باشند كه 
منافعى در آمريــكا دارند طبيعتاً اين منافع را به 
ما نخواهند داد. ما بايد رويكرد خودمان را عوض 
كنيم و با شركت هاى كوچك و متوسط خودرويى 
كه منافع مشــترك كمترى با آمريكايى ها دارند 
كار كنيم، البته بايد بهاى آن را نيز بپردازيم. خود 
اين ها براى ما هزينه ســاز بوده است. در شرايط 
تحريم اگر فكــرى به حال آن هــا نكنيم حتماً 
هزينه هاى ما چيزى بين 30-20 درصد افزايش 

پيدا خواهد كرد. 
متن كامل اين گفت و گو از نظرتان مى گذرد: 

 آقاى مهندس اجازه بدهيد ابتدا بحث را 
با موضوع تحريم هاى چند ماه گذشــته كه 
ظاهراً شروع شده است، آغاز كنم. صنعت 
خودروســازى ما قريب دو دهه اســت كه 
خارجى  طرف هاى  با  مشتركى  فعاليت هاى 
دارد. تا قبل از سال 91-90 كه آن تحريم ها 
اتفاق بيفتد، بحث هايى مطرح مى شد كه در 
يكسرى از خودروها حالت خودكفايى داريم 
يا براى توليد آن ها خيلى به خارجى ها نياز 
نداريم، ولى وقتى تحريم هاى 91-90 اتفاق 
افتاد معلوم شــد اين ادعا خيلى هم واقعى 
نيســت. چرا با اين كه قريب به 50 سال از 
آغاز به كار صنعت خودروسازى ما مى گذرد 
و شايد بيش از دو دهه خارجى ها در صنعت 
خودروســازى ما حضور داشتند، هنوز اين 
ميزان ضعف داريم كه تــا آن ها با ما قطع 

همكارى مى كنند، دچار مشكل مى شويم؟
صنعت خودرو يــك صنعت خيلى جامع و كامل 
است. تقريباً مى توان گفت تمام تكنولوژى هاى روز 
دنيا در صنعت خودرو استفاده مى شود و بسيارى از 
صنايع به آن وابسته هستند. اين كه بگوييم ما در 
صنعتى 100 درصد خودكفا هستيم و به كسى نياز 
نداريــم و همه چيز را مى خواهيم در داخل تأمين 

كنيم يك ادعاى احساسى است. 
همين الان به محض اين كه مى خواهيم استاندارد 
جديد جهانى را وارد صنعت خودرو كنيم بلافاصله 
احســاس مى كنيم نيــاز به يكســرى قطعات و 
تكنولوژى جديد داريم كه اين ها در داخل كشور 
ايجاد نشــده اســت. به هر حال صنعت خودرو 

صنعتى است كه همواره به شكلى وابسته است. 
خودروسازهاى بزرگ دنيا هم همينطور هستند. 
خيلى از خودروســازهاى بزرگ دنيا وابسته به 
بقيه كشــورها هستند. علتش هم اين است كه 
ســرمايه گذارى در برخى آيتم ها در تيراژ پايين 
توجيه اقتصادى ندارد. حتى اگر خودروهاى بنز 
و BMW را بررســى كنيد، مى بينيد برخى از 
قطعات آن ها از آمريكا، برخى از اسپانيا و برخى 
از ايتاليا و برخى از يوگســلاوى وارد مى شود و 
آنجا فقط بر اســاس استانداردها اين قطعات را 

كنترل كرده و خودرو را جمع مى كنند.
پس اين كه بگوييم مى توانيم كاملاً مستقل باشيم 
و احتياجى به هيچ كس يا هيچ چيزى نداشــته 
باشيم و همه چيز را در داخل توليد كنيم، امكان 
پذير نيست. خودروســازهاى بزرگ دنيا هم اين 
چنين نيستند. در واقع خودروسازى صنعتى است 

كه با تعامل با همه دنيا ايجاد مى شود.

 بله، اما نكته مهم اين است كه اين عدم 
توليد در داخل آن كشور، صرفاً به دليل عدم 
توجيه اقتصادى اســت يا عدم توانايى در 

ساخت آن قطعات؟
عملاً نمى تــوان گفت اروپا توان هواپيماســازى 
ندارد ولى موتور هواپيماى ايرباس از آمريكا وارد 
مى شــود، اما اتاق را خودش مى ســازد. به نظرم 
هم توجيه اقتصــادى و هم توان فنى و تكنيكى 
است. بايد قبول كرد كه در صنعت خودروسازى 
نمى شود از صفر تا صد خودرو را در داخل كشورى 
ساخت، اين امكان ندارد. اجازه بدهيد براى نشان 
دادن ايــن مفهوم با مثالى براى شــما توضيح 
دهــم. وقتى توليــد خودروى پرايــد در ايران 
شــروع شــد، ارزبرى آن حدود چند هزار دلار 
بود، اما بتدريج كه كار ســاخت داخلى آن آغاز 
شــد ميزان مصرف ارزى آن نيز به حدود 500 

دلار رسيد. 

 حرف شــما را تا حدودى مى پذيرم. من 
هم مى دانم كه خيلى از قطعه سازان ژاپنى 
به اروپا و آمريكا هم صــادرات دارند. ولى 
بحث من اين است كه استفاده اروپايى ها و 
آمريكايى ها از قطعات ژاپنى به حالت اجبار 
نيست. مثلاً اگر ژاپنى ها اروپا را تحريم كنند 
قطعاً خودروسازى اروپا فلج نمى شود. اما اين 
اتفاق در ايران، هم به لحاظ شرايط سياسى و 
هم اين كه توانايى جايگزينى نداريم تبديل 

به مشكل مى شود.
بله. به هرحال شــما به هواى اينكه ممكن است 
تحريم شويد، نمى توانيد ســرمايه گذارى كنيد. 
اصلاً ســرمايه گذارى كنيد و هيچ مشــكلى هم 
ايجاد نشــود، ولــى مى خواهيــد در چه فضايى 
سرمايه گذارى كنيد. به سرمايه گذار بزرگ بگوييد 
كــه برايتان انژكتور بســازد؟ آن وقت به شــما 
مى گويد بايد اين ميزان تيراژ داشته باشد و اين 
ميزان سرمايه گذارى شود. از طرفى چه تضمينى 
وجود دارد كه سرمايه گذار خارجى بتواند انژكتور 
توليدى خود را با قيمت مناســب به خودروساز 
بفروشد. چون به هرحال در ايران به خاطر وجود 
قيمت گذارى دســتورى قيمت خودروى شــما 
كنترل شده است. مهم ترين مشكلى كه ما امروز 
داريم تحريم نيست، اصلاً مشكل تحريم نيست، 
مشكل فضاى بنگاهدارى و اقتصادى داخل كشور 

است.
الان در خيلى از زمينه ها مى توانيم سرمايه  جذب 
كنيم، اما اين اتفاق نمى افتد! چرا كه سرمايه گذار 
در جايــى كه شــما نظام قيمت گذارى داشــته 
باشــيد ســرمايه گذارى نمى كند. براى چه بايد 
ســرمايه گذارى كند؟ بگويد من سرمايه گذارى 
مى كنم و فــردا دولت شــما روى خودرويى كه 

من ســاخته ام قيمت تعيين 
كند؟! خب طبيعى است كه 
سرمايه گذار خارجى ريسك 
بگويم  نمى كنــد. مى خواهم 
مشــكل اصلى ما در صنعت 
داخلى  مسائل  خودروسازى، 
اقتصاد كشــور و نه آمريكا و 
يعنى  اســت.  هايش  تحريم 
گيرها و موانع مــا اين موارد 
هســتند. گيرهاى ما آمريكا 
و ترامپ و برجام و... نيســت. 
باور كنيد نيست، من سال ها 
مديرعامل سايپا بودم. سال ها 
مشــاور وزير صنعت بودم. به 
عنوان كســى كه سال ها در 
ايران  خودروســازى  صنعت 

فعاليت كرده ام به شما مى گويم، مشكل ما آمريكا 
و تحريم نيست. 80 درصد مشكلات ما در صنعت 
خودروسازى فضاى بنگاهدارى و اقتصادى داخل 
كشور است. شــايد 20 درصد مسائل ما تحريم 
باشد. البته من اين 20 درصد را پرُِپرُمى گويم. به 
همين دليل هم اگر دولت كمكمان كند، مى توانيم 
مشكلات تحريمى را به راحتى پشت سر بگذاريم 
و از آن عبور كنيم. اما بايد بگويم شــرايط فعلى 
اينچنين نيست. در حال حاضر صنعت خودروى 
ما از يك سو تحت فشار تأمين قطعات و از طرف 
ديگر تحت فشــارهاى داخلى است. نمونه آن ارز 
تخصيصى 4200 تومانى است كه يكبار مى گويند 
مابه التفاوت مســائل تعرفه اى هم بايد با ارز آزاد 
باشد. كجاى دنيا چنين كارى مى كنند؟ سركوب 
قيمت در ايــن مدت، عملاً پدر اين صنعت را در 
آورده اســت.هر جايى را كه مى گرديد مشكلات 
خود ماســت. هنوز اتفاقى نيفتاده، افت توليد در 
صنعت خودروسازى ما رخ داده است. خب طبيعى 

است كه اين افت توليد ربطى به تحريم ها ندارد.

 پس دليلش چيست؟
خودم هم نمى دانم. 

 در سال 91-90 كه صنعت خودروسازى 
تحريم بود همچنان بــا ارز دولتى قطعات 

خودرو را وارد مى كرديم.
بايد ايــن واقعيــت را قبول كنيــم كه صنعت 
خودروســازى صنعتى اســت كه بايد با دنيا در 
ارتباط باشد. اگر شــركت هاى بزرگى باشند كه 
منافعى در آمريــكا دارند طبيعتاً اين منافع را به 
ما نخواهند داد. ما بايد رويكرد خودمان را عوض 
كنيم و با شركت هاى كوچك و متوسط خودرويى 
كه منافع مشــترك كمترى با آمريكايى ها دارند 
كار كنيم، البته بايد بهاى آن را نيز بپردازيم. خود 

اين ها براى ما هزينه ساز بوده است. 
در شرايط تحريم اگر فكرى به حال 
آن ها نكنيم حتمــاً هزينه هاى ما 
چيزى بين 30-20 درصد افزايش 

پيدا خواهد كرد.

  اجازه بدهيد سؤالم را دوباره 
درباره سال هاى تحريم بپرسم. 
به  كه  ارزى  در ســال 90-91 
واردات قطعات خودرو تخصيص 
داده مى شد تقريباً ارز ترجيحى 
يا همان مبادلــه اى بود. با اين 
حال ما در آن ســال ها شاهد 
افزايش قيمت ها بوديم. الان با 
توجه به وضعيت فعلى و اينكه 
قرار اســت قطعات مورد نياز 
خودرو با ارز بازار ثانويه يعنى ارز بالاى 8000 
تومانى تأمين  شود، به احتمال فراوان شاهد 

يك شوك قيمتى خواهيم بود.
بله، اين را داريم و خواهيم داشت. يادم هست در 
ســال 91 كه به سايپا رفتم اين شركت به دليل 
خريد ســهام ايران خودرو در بحران بود. در اين 
بحران، توليدش از 2500 خودرو در روز به 800 
دستگاه در روز رسيده بود. همزمان كه اين كار را 
در سايپا تحويل گرفتيم، نرخ ارز هم سه برابر شد. 
قيمت پرايــد 9-8 ميليون تومان بود. به محض 
اين كه ارز سه برابر شد، خود من درصد زيادى از 
زمانم را صرف تعديل قيمت كردم، به دليل اينكه 
ارز نســبتاً ارزان و نرخ آن ثابت بود، تا آن ســال 
قيمت خودرو نيز خيلى بالا نرفته بود. شركت هاى 
خودروسازى در حاشيه ســود كمى قرار گرفته 
بودند. در حالى كه ســود آن هــا در دهه 80 به 

خاطر دلار ارزان خيلى بالا بود. 
به تدريج نرخ دلار بالا  رفت، از طرفى هم سركوب 
قيمت داشتيم، به همين دليل حاشيه سود پايين 
 آمد. مشــكل مديريتى ايجاد شد و خريد سهام 
اتفاق افتاد كه در نهايت باعث شد پول هايى كه 
قرار بود به قطعه سازان داده شود به خريد سهام 
ايران خودرو توسط سايپا داده شد. لذا نتوانستند 
به قطعه سازان پول دهند، آن ها هم قطعه ندادند و 
طبيعتا توليد افت كرد و پايين آمد. در اين شرايط 

يك باره قيمت دلار هم بالا رفت. 
ما خيلى تلاش كرديم تــا از اين وضعيت عبور 
كنيــم. بــا مديران ارشــد ســازمان حمايت از 
مصرف كننده نامه نگارى كرديم و جلسه گذاشتيم 
و مشكلاتمان را در ستاد تدابير ويژه مطرح و براى 
حل مشــكلات از آن ها نظر خواســتيم. بالاخره 
قيمــت 9 ميليون تومانى پرايد را به 12 ميليون 
تومان و بعد از آن بــه حدود 18 ميليون تومان 
رســانديم. علت اين كه قبــول كردند به دليل 

تلاش ها، توجيهات و توضيحات كارشناسى ما بود. 
گفتيم به اين دلايل بايد قيمت را بالا ببريم. آن 
زمان فقط سازمان حمايت از مصرف كننده بود و 

هنوز شوراى رقابت وارد ماجرا نشده بود. 
البته ماجرا طولانى است. ما در هر بخش از ستاد 
تدابير ويژه برنامه هاى مفصلى را ارائه داديم. آقاى 
احمدى نژاد مجوزى به ما داد كه البته بعداً مجوز 
را لغو كرد و آن جمله معروف پرايد كيلويى چند؟ 

را گفت كه با آن جمله پدر ما درآمد.
 بعد چه اتفاقى افتاد؟

من مديرعامل ســايپا بودم. آنقدر فشار آورديم 
كه بالاخره با دســتور خــود آقاى احمدى نژاد 
هيئتى تشكيل شد كه رئيس كل بانك مركزى، 
وزير صنعت، رئيس ســازمان گسترش، رئيس 
ســازمان حمايت و روســاى چند بانك در آن 

هيئت حضور داشتند. 
در آنجا به تصميمى رسيديم و آن تصميم اين بود 
كه چرا ما خودرو را 12 ميليون تومان مى فروشيم، 
اما همان خودرو در بازار 22 ميليون تومان است. 
ما بايد اين شكاف را كاهش دهيم. استدلال اين 
بود كه اگر قيمت ما به بازار نزديك شــود قيمت 
بــازار خودبه خود پايين خواهد آمد كه در نهايت 

نيز اين اتفاق افتاد.
قرار بر اين شــد كه در حاشيه بازار، خودروها را 
بفروشيم. قيمت پرايد را روى 16 ميليون تومان 
رسانديم و وقتى قيمت را بالا برديم، قيمت پرايد 
در بازار از 22 به 18 ميليون رســيد. درباره ارز 
هم اين مســئله صادق اســت. هر چه قيمت به 
سقف بازار بچسبد و شكاف بين قيمت دولتى و 
قيمت بازار ايجاد نشود، دلال از اين ميان برداشته 
مى شــود. چون وقتى شكاف قيمتى وجود دارد 

دلال ها نيز با عناوين مختلف وارد مى شوند. 
خودرو هم اين چنين شد. وقتى قيمت را به 16 
ميليون تومان رسانديم، خودرويى كه در بازار آزاد 
22 ميليون بود روى 18 ميليون آمد و مردم هم 
16 ميليون تومان را مى خريدند و بعد از مرحله اى 
به 18 ميليون تومان رســانديم و قيمت در بازار 
18 و نيم ميليون شد. بدين ترتيب فاصله تا اين 

ميزان كم شد. 
ما حدود دو الى سه هفته اين كار را كرديم، ولى 
بعد از آن همان طور كه گفتم ماجراى معروفى 
كه آقــاى احمدى نژاد گفت پرايد كيلويى چند 
اســت؟ پيش آمد. مردم فكر كردند پرايد قرار 
است 7 ميليون تومان شود، پول ها را برداشتند 
و از ثبت نام هــا انصراف دادند و ماجرا به نحوى 
شــد كه در اسفند ماه ســال 91 فروش ما در 
سايپا منفى شد! يعنى مردم ثبت نام مى كردند 
و خوب مى خريدند، ولى نه تنها ديگر نخريدند 
بلكه وضعيت معكوس شــد و پول هاى خود را 

پس گرفتند...

 در آن سال ها اگر چه نرخ دلار تقريباً سه 
برابر شــد و از حدود 1000 تومان به بيش از 
3000 تومان رسيد ولى ارز مبادله اى با قيمت 

2200 تومان به قطعات داده مى شد.
بله.

 اما الان اين اتفاق طور ديگرى است. خب 
اين شوك بيشترى به قيمت ها وارد مى كند. 
دقيقاً. ما 3000 تومان را در نظر گرفتيم. اما ارز 
مبادله اى كمتر از 3000تومان بود. اگر الان بين 
ســه تا 9 تومان بخواهيد در نظر بگيريد 6 هزار 
تومان به ازاى هر دلار بيشــتر پرداخته مى شد. 
اگــر 6 را در 1500 تومــان ضرب كنيد حاصل 
9 ميليون تومان اســت كه بايد افزايش قيمت 
وجود داشته باشــد. يعنى با اين شرايط قيمت 
پرايد زير 30 ميليــون تومان نخواهد بود. البته 
اگر 30 ميليون تومان تقســيم بر 9 هزار تومان 
( قيمت ميانگين دلار در ماه هاى اخير) شــود، 
قيمت پرايد حــدود 3300 دلار در مى آيد. كه 
هيچ خودرويى در دنيــا را با اين ميزان و با اين 
مشــخصات نمى توانيد خريــدارى كنيد. اگر با 
كشــورهاى اطراف به موقع و مناسب عمل كرده 
بوديــم، الان بهترين موقعيت را بــراى صادرات 
خودرو داشتيم. البته به نظرم يكى از عوامل گرانى 
در ايران همين بالا رفتن شديد قيمت دلار است. 
چون در اين شرايط خيلى از كالاها صادر مى شوند.

سعيد مدنى، مدير عامل پيشين گروه خودروسازى سايپا و كارشناس ارشد صنعت خودرو در گفت و گو با «قدس»: 

افت توليد خودرو به تحريم ها ربطى ندارد

مشكل ما آمريكا و 
تحريم نيست.
 80 درصد مشكلات 
ما در صنعت 
خودروسازى 
فضاى بنگاهدارى 
و اقتصادى داخل 
كشور است. شايد 
20 درصد مسائل ما 
تحريم باشد. البته 
من اين 20 درصد را 
پرُِپرُمى گويم 

بــــــــرش

خبر

ريسك ارزى تحريم در اقتصاد تخليه شد
اقتصاد آنلاين: مهدى پورقاضى عضو هيئت نمايندگان اتاق تهران با اشاره به 
اين كه اثرات تحريم از قبل در اقتصاد تخليه شده است، افزود: به دليل بالا رفتن 
ريسك در اقتصاد كشور حتى روز دوشنبه با آغاز تحريم ها، بازارهاى ايران هيچ 
واكنشــى نشان ندادند، چرا كه قبل از اين، نرخ ارز به اندازه كافى بالا رفته و در 

واقع اقتصاد ريسك را تخليه كرده است.
 

معاون سازمان مالياتى:
فعاليت هاى اقتصادى نهادها و بنيادها 

از ماليات معاف نيست
ايرنا:معاون ماليات هاى مســتقيم سازمان امور مالياتى كشور اعلام كرد: 
همه بنيادها و نهادهاى انقلاب اســلامى بابت فعاليت هاى اقتصادى خود 
از هيچ گونه معافيت مالياتى برخوردار نيســتند.  نادر جنتى،با يادآورى 
مــاده 2 قانون ماليات هاى مســتقيم و تبصره هــاى آن تصريح كرد: به 
اســتناد تبصره هاى اين ماده قانونى، همه فعاليت هاى اقتصادى بنيادها 
و نهادهاى انقلاب اســلامى و همچنين وزارتخانه ها و شهردارى ها به هر 

نحوى، مشــمول پرداخت ماليات بوده و معافيتى ندارند.
گفتنى است در عين حال سازمان امور مالياتى، اسامى بنيادها و نهادهاى انقلاب 
اســلامى معاف از ماليات را اعلام كرد:  1- بنياد شهيد و امور ايثارگران انقلاب 
اســلامى / 2- كميته امداد امام خمينى (ره) / 3- ســازمان تبليغات اسلامى / 
4- دفتر تبليغات اســلامى حوزه علميه قم / 5- بنياد مسكن انقلاب اسلامى / 
6- بنياد مستضعفان انقلاب اسلامى / 7- ستاد اجرايى فرمان امام خمينى(ره) 
/ 8- مركز خدمات حوزه هاى علميه / 9- موسســه پژوهشــى فرهنگى انقلاب 

اسلامى / 10- جامعه المصطفى (ص) العالميه.

درحالى دومين عرضه نفت خام سبك ايران در بورس انجام مى شود كه شواهد نشان 



خبر كارشناسان از ضرورت كار بزرگى مى گويند كه قرار است يك وزارتخانه انجام دهد

درمان «آموزش پزشكى» با تغيير ساختار وزارت بهداشت

w w w . q u d s o n l i n e . i r
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روزنامـه صبـح ايـرانجامعه

دروغ آشكار آمريكايى ها درباره عدم تحريم دارويى ايران ايسنا: عباس كبريايى زاده، رئيس هيئت مديره سنديكاى صاحبان صنايع داروهاى انسانى، تأكيد آمريكايى ها بر عدم تحريم 
دارويى ايران را نه تنها يك بازى رسانه اى، بلكه دروغى آشكار توصيف كرد. وى تصريح كرد: عملاً زمانى كه انتقال پول ممكن نيست و تحريم بانكى مدنظر قرار مى گيرد، چه در بخش تأمين مواد اوليه 

براى توليد دارو و چه در حوزه تأمين قطعات و ماشين آلات، مشكل به وجود آمده و عملاً امكان تهيه و تأمين ملزومات توليد دارو فراهم نخواهد بود.
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يادداشت

بايد متناسب با 
تغيير و شيوع 

آسيب هاى 
اجتماعى مثل 

حاشيه نشينى، 
اعتياد و طلاق 

خود را بازآرايى و 
سازماندهى كنيم

بــــــــرش

 جامعه/ محمود       مصد      ق  وزير بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكى بتازگى از ضرورت 
بازنگرى در ساختار اين وزارتخانه خبر داده 
و گفته هرچند طــرح اين حرف ها هزينه 
آفرين است، اما اين ساختار بايد تغيير كند.
البته قاضى زاده هاشمى توضيح چندانى در 
اين زمينه نمى دهد و تنها به يك بخش آن 
كه مربوط به آموزش است، اشاره مى كند 
و مى گويــد: قلــب كار وزارت بهداشــت، 
معاونت آموزشى است و ما بايد يك سازمان 
آموزشى، پژوهشــى و دانشجويى داشته 
باشيم و رئيس دانشــگاه بيمارستان اداره 
نكند.ضمن اينكه براى اين تغيير ساختار 
بايد اقدام جدى صورت گيرد و اگر بتوانيم 
اين رويكرد را در وزارت بهداشــت اجرايى 
كنيــم كار بزرگى كرده ايم. بــا اين وجود 
پرسش اين اســت كه بازنگرى در ساختار 
وزارت بهداشــت در مقطــع كنونى تا چه 
ميزان ضــرورت دارد و مقام هــاى وزارت 
بهداشــت غيــر از بخش آمــوزش كدام 
بخش هــاى اين وزارتخانــه را دچار نقص 
مى بينند كه نياز است تا بازنگرى و اصلاح 
شوند و مهم تر از همه تغيير ساختار وزارت 
بهداشــت چه كمكى به بخش ســلامت 
جامعه بويژه به اقشار محروم كشور مى كند؟

 
 تغييرات در ســاختار شامل همه 

بخش ها مى شود
دكتر ايرج حريرچى؛ قائم مقام و سخنگوى 
وزارت بهداشت در پاسخ به قدس مى گويد: 
با توجه به شرايط جديد اجتماعى، افزايش 
ســن جمعيت و رشــد بيمارى هاى غير 
واگير در جامعه تغيير در ســاختار وزارت 
بهداشت احســاس مى شود. بايد متناسب 
با تغيير و شــيوع آســيب هاى اجتماعى 
مثل حاشيه نشــينى، اعتياد و طلاق خود 
را بازآرايى و سازماندهى كنيم. وى تصريح 
مى كنــد: البته براى ايــن منظور علاوه بر 
اجماع در داخل وزارت بهداشــت نيازمند 
هماهنگى با تمام دســت اندركاران حوزه 
ســلامت و ســازمان هاى مرتبط با وزارت 
بهداشت مثل ســازمان امور استخدامى و 
سازمان مديريت هســتيم. حريرچى، در 
خصوص تغيير در ســاختار بخش آموزش 
پزشــكى هم مى گويد: منظور از تغيير در 
اين بخش جدايى آموزش پزشكى از بخش 
وزارت بهداشت و ادغام آن در وزارت علوم 

نيست. يعنى قرار نيست بار ديگر آموزش 
پزشكى به زير مجموعه وزارت علوم برود، 
بلكه بحث اين است كه آموزش و پژوهش و 
امور دانشجويى در حوزه پزشكى از انسجام 
بيشــترى برخوردار شوند و امور آموزش با 
ســهولت و روند بهترى انجام بگيرد. وى 
درباره آثار مثبت و منفى تغيير احتمالى در 
ساختار وزارت بهداشت هم معتقد است: در 
صورت بازنگرى و تغيير در ساختار وزارت 
بهداشت روند انجام كارها در حوزه سلامت 
تسهيل مى شود. ضمن اينكه هدف گذارى 
سياست ها بيشتر به سوى اقشار آسيب پذير 

خواهد رفت. 

 مجلس حمايت مى كند
محمد حســين قربانــى؛ نايــب رئيس 
كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراى 
اسلامى نيز از ضرورت بازنگرى در ساختار 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكى 
ســخن مى گويد و مى افزايد: تشــكيلات 
وزارت بهداشت با ساختار و بخشنامه هاى 
قديمى اداره مى شــود كه نياز است به روز 

و كارآمدتر شود.
وى با اشاره به اينكه چندان از نقطه نظرات 
دكتر قاضى زاده هاشــمى در موضوع ياد 
شــده اطلاع ندارد به قــدس مى گويد: اما 
ايشان عالى ترين مقام وزارت بهداشت است 
و بايد براى تعليم و تربيت نيروى انســانى 
متخصص و تأمين امكانــات و تجهيزات 

سخت افزارى و نرم افزارى سياست گذارى 
و آن هــا را اجرايى كند و اگر در راســتاى 
اين اهداف حركت نكند، بايد پاســخگوى 
مطالبات مجلس و مردم باشد؛ بنابراين با 
توجه به شرايط جديد اجتماعى و متفاوت 
شــدن نگاه مردم و گيرندگان خدمت در 
مقايســه با گذشته به نظرمى رسد نه تنها 
بايد در ســاختار وزارت بهداشت و درمان، 
بلكه در ساختار ديگر دستگاه هاى اجرايى 
هم تغيير و تحولات اساســى انجام بدهيم 
و تا جايى كه ممكن است به روزتر شويم. 

 نماينده مردم آســتانه اشرفيه در مجلس 
مى افزايد: اگر وزير بهداشت با ارزيابى هاى 
كارشناسى به اين نتيجه رسيده است كه 
ضرورت دارد در ســاختار وزارت بهداشت 
بازنگرى صورت گيرد، كميسيون بهداشت 
از ايــن رويكرد حمايت مى كند، هرچند تا 
اعلام جزئيات برنامه تغيير ساختار نمى توان 
آثار احتمالى اين موضوع را به صورت دقيق 

ارزيابى كرد.

 بازنگرى با حوصله و برنامه ريزى 
دقيق انجام شود

بهــروز بنيــادى، عضو ديگر كميســيون 
بهداشت و درمان مجلس شوراى اسلامى 
نيز هرچند ســاختار وزارت بهداشــت را 
چندان دچار مشكل نمى بيند، اما به قدس 
مى گويد: در حال حاضر خانه هاى بهداشت، 
مراكز جامع سلامت، درمانگاه هاى ويژه در 

كشور داير هستند و سيستم سطح بندى 
و ارجاع بيمــاران هم درحال اجراســت، 
بنابراين در ساختار مشكل خاصى احساس 
نمى شــود فقط در بخش آموزش پزشكى 
مشــكلاتى وجود دارد كه بايــد با ايجاد 
تغييراتى اصلاح شود. وى با اشاره به اينكه 
بار عمده حوزه درمان بر دوش دانشگاه هاى 
آموزش پزشكى اســت، مى افزايد: در حال 

حاضر دانشــجوى پزشكى 
در حين آموزش بايد انواع 
نقش ها اعــم از خدماتى و 
آزمايشگاهى را انجام بدهد 
كه ايــن كار در هيچ جاى 
جهان مرسوم نيست؛ چون 
اين موضوع سبب مى شود 
استادان نتوانند به بهترين 
نحو به آموزش دانشجويان 
بپردازنــد، بنابراين بايد در 

اين تغييراتى صورت گيرد.
نماينــده مردم كاشــمر در 

مجلس با تأكيد بر اينكه وزارت بهداشت و 
حوزه سلامت جامعه با چالش هاى بزرگى 
در زمينــه بيمه ســلامت، تأمين بودجه 
مالى، كمبود نيروى بيمارســتانى، پرستار 
و... مواجه اســت، تصريــح مى كند: براى 
رفــع اين چالش ها بايــد در هيئت دولت 
توافقى اساسى صورت گيرد، در اين صورت 
اين تغيير بايد در ســاختار با حوصله و با 

برنامه ريزى دقيق انجام گيرد. 

 عاملان اخلال در نظم و امنيت در محاصره قانون

خط قرمز: فرمانده انتظامى خراســان رضوى از دستگيرى 
دو عامــل اخلال در نظم و امنيت و تخريب اموال عمومى در 

محدوده بلوار مصلى مشهد خبر داد.
سردار محمد كاظم نقوى در تشريح عمليات ضربتى پليس 
براى دستگيرى عاملان نا امنى گفت: ساعت 21:40 دقيقه 
جمعه شب گذشته شهروندان ساكن در بلوار مصلى مشهد 
در تمــاس با فوريت هاى پليســى 110 كه همراه با ترس و 
وحشت بود اعلام داشتند چهار جوان آپاچى سوار همزمان با 
اوباشى گرى و عربده كشى اقدام به تخريب شيشه هاى چند 
خودروى ســوارى كرده اند. فرمانده انتظامى استان خراسان 
رضوى افزود: با توجه به اهميت موضوع دستورات لازم براى 
پيگيرى سريع پرونده به فرمانده انتظامى مشهد داده شد كه 
در پى آن ماموران كلانترى مصلى بلافاصله در محل حاضر 

شدند. 
سردار تقوى گفت: بررسى هاى اوليه پليس حاكى از آن بود 
كه متهمان با توجه به اين كه مى دانستند شهروندان رهگذرى 
كه در محل حضور داشتند و شاهد اقدامات مجرمانه هستند، 
موضوع را به پليس اطلاع خواهند داد، از محل گريخته بودند. 
وى اظهار داشــت: ماموران دايره آگاهى كلانترى مصلى در 
تحقيقات ميدانى و همچنين بررســى هــاى دقيق صحنه 
تخريب شيشــه خودروهاى سوارى گوشى تلفن همراهى را 
كشــف كردند كه از جيب يكى از عامــلان اخلال در نظم و 
امنيت عمومى در محل افتاده بود. فرمانده انتظامى اســتان 
خراسان رضوى گفت: در حالى كه هويت تعدادى از متهمان 

شناسايى شــده بود، مأموران كلانترى مصلى با اجراى طرح 
مهارى كه در مســير فرار متهمان به اجرا گذاشتند، دو تن 
از عاملان اين اقدام شرورانه را شناسايى و تحت تعقيب قرار 
دادند. سردار نقوى گفت: در ادامه دو متهم 18 و 21 ساله كه 
خود را در محاصره مأموران مى ديدند فهميده بودند كه هيچ 
راه فرارى جز تسليم شــدن به قانون ندارند، سعى كردند با 
توسل به سلاح سرد و حمله به سوى ماموران راه فرارى براى 
خود بازكنند كه اين اقدام آن ها هم هيچ ســودى نداشت و 
هردو نفر زمين گير شدند. پس از دستگيرى دوعامل بر هم 
زدن نظم و امنيت عمومى تحقيقات از آن ها آغاز و شناسايى 
ديگر همدستان اين دو متهم همچنان در دستور كار قرار دارد. 
فرمانده انتظامى مشــهد در پايان از اعلام به موقع اين قانون 
شــكنى از سوى شهروندان به پليس 110 تشكر كرد و بيان 
داشت: اطلاع رسانى شهروندان در موارد مشابه مى تواند در به 

ثمر رسيدن پرونده هاى مشابه راه گشا  باشد.

آپاچى سواران شرور دستگير شدند

ميزان: دادستان اصفهان گفت: يكى از متهمان پرونده قتل ايمان 
رحيم پور؛ قهرمان پرورش اندام و عضو سابق تيم ملى در شهرستان 

كيار استان چهارمحال و بختيارى دستگير شد.
دادســتان عمومى و انقلاب اصفهان در تشــريح آخرين جزئيات 
پرونده قتل قهرمان پرورش اندام و عضو سابق تيم ملى تشريح كرد: 
دو متهم اين پرونده كه از اراذل و اوباش منطقه بودند شناســايى 
شــدند  كه يكى از متهمان در شهرستان كيار حوزه قضايى استان 
چهارمحال و بختيارى پس از رد زنى در محل اختفايش شناسايى و 
دستگير شد. وى افزود: به جز نفر دوم كه تحت تعقيب است رد پاى 
فرد ديگرى نيز در پرونده قتل وجود دارد كه تلاش و تحقيقات براى 

شناسايى و دستگيرى اين متهم نيز در حال انجام است.
براساس اين گزارش، 16 آبان ماه، حوالى ساعت 17  سه نفر وارد 
اصطبل شــخصى قهرمان پرورش اندام واقع در رحمت آباد كه در 
نزديكى اصفهان قرار داشت شده و با شليك چهار گلوله وى را به 

قتل رساندند.

دستگيرى يكى از متهمان پرونده 
قتل قهرمان پرورش اندام

دادستان عمومى و انقلاب اصفهان خبر داد

عضو هيئت 
رئيسه مجلس شوراى اسلامى:

معلمان حق التدريسى 
تا سال آينده جذب مى شوند

تسنيم: عضو هيئت رئيسه مجلس شوراى 
اسلامى گفت:  با خروج نيروهاى بازنشسته 
و جايگزينى نيروهاى جديد،  تا سال آينده 
تمامى معلمان حق التدريسى كشور جذب 

آموزش و پرورش مى شوند. 
اسداالله عباسى اظهار داشت:  همه معلمان 
حق التدريسى تا سال آينده تعيين تكليف 
مى شــوند و انتظار داريم دولت نيز در اين 
مســير همكارى خوبى بــا مجلس جهت 
تأمين اعتبار و جذب اين نيروها در آموزش 

و پرورش داشته باشد.
وى از تصويب طرح تعيين تكليف نيروهاى 
حق التدريســى در مجلس و تأييد شوراى 
نگهبان خبر داد و گفت :  انتظار ما از مجموعه 
دولت اين است كه تعيين تكليف معلمان 
حق التدريسى را نيز همانند طرح رتبه بندى 

معلمان در اولويت برنامه هايش قرار دهد.

عضو كميسيون آموزش مجلس:
بن بست در طرح تعطيلى 

پنجشنبه هاى مدارس
خانــه ملت: محمدمهدى زاهــدى، عضو 
كميسيون آموزش مجلس گفت: هيچ يك 
از اهدافى كه براى تعطيلات پنجشنبه هاى 
مدارس در نظر گرفته شده بود، محقق نشده 
اســت. بحثى كه در ســند تحول بنيادين 
آموزش و پرورش و به دنبال آن در شــوراى 
عالى انقلاب فرهنگى در مورد روز پنجشنبه 
مدارس مطرح شده بود و در نهايت به شوراى 
عالــى آموزش و پرورش رفــت و به صورت 
مصوبه آمد، هيچ گاه به اين نكته اشاره نداشت 
كه روز پنجشــنبه تعطيل رسمى مدارس 
باشد. براساس برنامه ريزى هاى قبلى قرار نبود 
پنجشــنبه ها به صورت كامل تعطيل شود 
بلكه بايد دانش آموزان با حضور در مدرسه 

فعاليت هاى فوق برنامه انجام مى دادند.

رئيس مركز امور بين الملل 
و مدارس خارج از كشور:

حدود 6 ماه است حقوق 
معلمان پرداخت نشده است

و  بين الملل  امــور  مركــز  رئيس  ميزان: 
مدارس خارج از كشور گفت: 700 معلم در 
مدارس خارج از كشــور در حال تدريس به 

دانش آموزان هستند. 
غلامرضــا كريمى گفت: در حال حاضر 13 
هــزار دانش آموز در 110 مدرســه در 60 
كشور مشــغول به تحصيل هستند و 700 
معلم در اين مــدارس در حال تدريس به 
دانش آموزان هســتند. از ايــن 700 معلم 
400 نفر آن ها ارزبگيــر بودند كه به دليل 
مشــكلات ارزى تعداد آن ها را به 275 نفر 

كاهش داده ايم. 
كريمــى گفت: چنــد ماه اســت كه براى 
پرداخت معلمان تأمين اعتبار شده و سازمان 
مديريت مبلغ ريالى را تأمين كرده است، اما 
به لحاظ ادارى، بانك مركزى، نرخ پرداخت 
را مشــخص نكرده و حدود 6 ماه است كه 

حقوق معلمان پرداخت نشده است.

عضو كميسيون بهداشت مجلس:
ذى نفعان عامل تأخير 

در تعرفه گذارى پزشكان
خانه ملت: عضو كميســيون بهداشــت 
مجلس، بــا بيان اينكه مداخلــه ذى نفعان 
و حساســيت روى حوزه ســلامت سبب 
ايجاد تأخير در تعيين تعرفه ها مى شــود از 
مردم خواست تا تخلفات در زمينه افزايش 
ويزيت ها را به وزارت بهداشت گزارش دهند.
عباســعلى پوربافرانــى در مــورد افزايش 
ســليقه اى ويزيــت پزشــكان در مطب ها 
بــدون توجه به تعرفه هاى تعيين شــده از 
ســوى مســئولان مربوط، گفت: دريافت 
ويزيت پزشــكان در مطب ها بايد بر اساس 
تعرفه تعيين شــده صورت بگيرد و چنانچه 
تخلفى در اين زمينه وجود داشــته باشد از 
طريق اعلام گزارش به مراجع مربوط قابل 
پيگيرى اســت. وى با اشــاره به تأخير در 
تعيين تعرفه ها از سوى شوراى عالى بيمه 
كه عامل ايجاد بى نظمى در دريافت تعرفه ها 
شــد تصريح كرد: متأسفانه پيوسته بحث 
ايجاد  زمانبندى تعرفه گذارى مشكلاتى را 
كرده اســت، چرا كه اغلب تعرفه گذارى با 
تأخير صورت مى گيــرد و اين موضوع هم 

تنها مربوط به امسال نبوده است.

مسير درست بازگشت به اجماع ملى
ضرورت اجماع ملى از ســوى طرف هاى مختلف سياســت ايران احساس شده 
است؛ اجماعى كه بويژه از سال 88، آسيب ديد؛ وقتى جماعتى كوشيدند كه به 
نحو غيرمنطقى چرخشى در سياست به وجود آورند. آن ها عجله كردند و براى 
چندمين بار آزموده  «فشار از پايين / چانه زنى از بالا» را مذبوحانه آزمودند؛ و بعد 

دست گلى كه به آب دادند را ديدند، دم از اجماع ملى با زد و بند سياسى زدند.
اجماع ملى، با زد و بند جناح هاى سياسى به دست نخواهد آمد؛ بلكه با پايبندى 
به اصول حاصل خواهد شد. دستيابى به درك متقابل، بر مبناى اصول و باورهاى 
مشــترك است كه مى تواند و بايد پايه هاى اجماع را بسازد. حاصل، يك «فضاى 
معنوى مثبت» خواهد بود كه پذيرش و «به رسميت شناســى متقابل» را ميسر 
خواهد كرد. اگر مبادلات سياســى حول توافق جناح ها صورت بگيرد، مبادلاتى 
كه ربطى به مردم و دغدغه هاى آن ها ندارد، گفت و گوهاى مردم نيز در اطراف 
سياست مؤثر صورت نخواهد بست و اگر خاستگاه اصلى گفت و گوهاى سياسى، 
اصول عمومى و دغدغه ها و مسائل مردم باشد، فرايند سياسى به تقويت كارايى 
و عزت نفس مردم منتهى خواهد شــد و در بطن و متن آن، راه حل هاى عملى 
پديد خواهد آمد. ايجاد اتاق گفت و گو در رسانه ها، طرح هدفمند اختلاف نظرها 
در سطح روانى آرام، روش هاى استدلال استدلال استدلال، همراه با سبك مثبت 
و رو به پيش، درنهايت بايد به جايگزينى نهادى و باثبات «فضاى معنوى مثبت» 
منجر شود. در برخى موقعيت هاى اجتماعى و سياسى، ممكن است رفتارهاى به 
دور از متانت و اصول، خلأهاى سياسى را پر كند، ولى سياست ثمربخش، دلواپس 

آسيب به «فضاى معنوى مثبت» از طريق پايبندى به اصول است.
اينكه از همان سال 76، گفت و گوهاى روشنفكران در متن اجتماع جدى گرفته 
نمى شود و كار به جايى رسيده است كه سلبريتى ها جاى روشنفكران را گرفته اند، 
قدرى برمى گردد به آنكه اين گفت و گوها «پس نگر» هستند و به مسيرهاى آينده 
نظر ندارند و براى طراحى موفق آينده، بايد روشــنفكرى بر اصول مردمى مردم 
پايبندى نشان دهد و در نقد جهان وطنى فرهنگ افراط نكند. كانال هاى ارتباطى 
روشنفكران با اين مردم خشكيده است، پس نگر است، طرحى براى فردا ندارد و از 
قضا، روشنفكرى اروپايى نيز براى دشوارى هاى امروز روشنفكرى سن پترزبورگى 
ما راه حلى به دست نمى دهد. بر عكس، روحانيت، ارتباط مؤثرى با ظرفيت هاى 
گسترده مردم برقرار كرده اســت، درك روشنى از مسائل مردم در سكتورهاى 
مختلف دارد و لااقل مدام، اين خواســته هاى واقعى را در فهرست هاى خود ذكر 
مى كند و بر محلى انديشــى ابرام مى ورزد؛ به طورى كه اگر روحانيت و در صدر 
آن ولايت و مرجعيت و بازوهاى مدنى آن در بســيج مردمى نبود، شكاف سال 
88 مى توانست ميراث مشروطه را جداً لكه دار كند و آشفتگى را خصلت دائمى 
انتخابات ما ســازد، طــورى كه به زودى، مردم عميقاً آرزوى مرگ مشــروطه و 

انتخابات را در سر بپرورانند.
نكته ديگر، در ثمربخش ســاختن گفت و گوها، مراعات «زمان/حوصله» اســت. 
روشــنفكران و مطبوعات ما عادت دارند، ناگهان در آســتانه انتخابات به سراغ 
بحث هاى حساس در زمينه طرح هاى عملياتى پيشبرد جامعه بروند، ولى واقع 
آن اســت كه مردم براى تصميم گيرى در اين موضوعات به زمان احتياج دارند. 
آن ها بايد ديدگاه هاى آينده نگر را درك كنند، نتايج آن ها را ســبك و ســنگين 
نمايند، مقايسه ساز كنند و آينده نگرى هاى خود را دخالت دهند و درنهايت در 
مورد حمايت از يك طرح سياســى رأى بدهند. گفت و گوى روشنفكران، اغلب 
اســير تعجيل است و اين تعجيل در رويداد سال 88 رنگ گل درشتى داشت. به 
رغم روشنفكرى، روحانيت، هر ساله در موقعيت هاى محرم و صفر و ماه مبارك 
رمضان، با مردم محلى در ســطحى وســيع گفت و گو مى كند و از اين بابت در 
طرح موضوعات، متانت مناسبى از خود نشــان مى دهد. تعجيل، در ذات خود، 
بر ضد رفتار جمعى اميدوار و مشــترك است. تعجيل، تمركز بر رأى سنجيده 
را مى كاهد، افراط را مى پرورد، عواطف را بر عقول حاكم مى سازد و مجالى براى 
شايعات باز مى كند و در پرسش مردم از صحت شايعات است كه شخصيت هاى 
خودشيفته روشنفكرى خشمگين مى شــوند و مردم را متهم به كندى و ساير 
خصال بد مى كنند. تمام اين رويدادها در جريان انتخابات 88 رخ داد و نقارهايى 

را بر پايه شايعات و برآوردهاى غلط پديد آورد.
فضاى پــر از «زمان/حوصله» اين امكان را پديد مــى آورد كه رفته رفته، حتى 
ناخرســندى هاى پس نگرى كه در ذهن افراد است و راه حل پيشنهادى براى آن 
وجود ندارد نيز بتوانند براى توليد تدريجى مسيرهاى جايگزين، امكان بيان پيدا 
كنند. دشمن تفكر توأم با حريت، تعجيل و عبور از ناخرسندى هايى است كه فارغ 
از خشم و غضب مجال ابراز نمى يابند. واقعاً جامعه شبكه اى و مسيرهاى پر رفت 
و آمد آن، نياز به بازگشت به شيوه هاى پرحوصله سقراطى دارد. هدف اين است 
كه «زمان/حوصله» شرايطى را به وجود آورد تا كليشه هاى مخرب از بين بروند، 
درك متقابل ميسر شود، تفاوت ها به رسميت شناخته شوند و مورد احترام قرار 
گيرند و همكارى و اتحاد و يكپارچگى اولويت بيابند. اين، مستلزم احترام به اصول 
عقيدتى و هنجارهاى اخلاقى است و تا چنين نشــود، اتحاد درست و پايدارى 

شكل نخواهد گرفت.

وزير آموزش و پرورش:
مفاهيم درسى ايران 

بسيار سنگين تر از ساير كشورهاست
گفت:  پــرورش  و  آموزش  وزير  ايلنا: 
چگالــى مفاهيــم درســى ما بســيار 
سنگين تر از ســاير كشورهاست. سيد 
محمد بطحايى گفــت: از نظر ما نظام 
آموزشى اى موفق است كه دانش آموزان 
آن در مفاهيم دانشى نمرات و موفقيت 
بيشترى كسب كنند .وى اظهار داشت: 

برنامه درسى ما در گام اول بايد متناسب سند تحول تصحيح و غربال شود. آنچه 
را كه بچه هاى ما در صحنه آموزش مى آموزند، نمى توانند در سطح جامعه عمل 
كنند چون ما به طور جدى به مباحث آموزشى نپرداخته ايم. او افزود: به عبارت 
ديگر آن مباحثى كه در مفاهيم درسى گنجانده ايم زمان كوتاهى براى تدريس و 

دركش وجود دارد و فرصتى براى تمرين آن ها در كلاس ميسر نيست.

يك مدير وزارت راه و شهرسازى:
ساخت بيمارستان و مدرسه روى گسل ها ممنوع است

ايرنا: مديربخش زلزله مركز تحقيقات و دبير كارگــروه ملى زلزله وزارت راه و 
شهرســازى اعلام كرد كه طبق آيين نامه جديد، ساخت بيمارستان، مدرسه و 
ساختمان هاى چند طبقه روى گسل ها بويژه در كلانشهرهاى تهران، تبريز، مشهد 
و كرج ممنوع است. على بيت اللهى گفت: اين الزام از سوى هيئت دولت به تمام 
فرمانداران پس از زلزله كرمانشاه ابلاغ شد كه برخى ساختمان هاى حساس مانند 
بيمارســتان ها و مدارس نبايد روى گسل ها ساخته شود. وى بيان داشت: بر اين 
اساس كلانشهرهاى تبريز، مشهد، تهران و كرج در گام نخست بايد ضوابط ساخت 
و ســاز را رعايت كرده و تشكيل هرگونه پرونده برج سازى، بيمارستان، ساخت 

مدرسه و جايگاه عرضه سوخت روى گسل هاى اين مناطق ممنوع است.

رئيس سازمان ميراث فرهنگى:
بليت گران هواپيما به قيمت قبل برمى گردد

تسنيم: رئيس سازمان ميراث فرهنگى، 
صنايع دســتى و گردشــگرى از تلاش 
دولت براى برگشت هزينه بليت هواپيما 
خبر داد و گفت: با معــاون اول رئيس 
جمهور مكاتبه داشتيم و وزير راه نيز از 
گرانى بليت هواپيما نگران هستند، زيرا 
دولت موافق گرانى بليت هواپيما نيست. 

على اصغر مونسان درباره چاره انديشــى براى گرانى بليت هواپيما عنوان كرد: 
ان شــاءاالله دوستان تلاش مى كنند تا هزينه بليت هواپيما به حال قبل برگردد. 
وى بيان داشــت: خدمت معاون اول رئيس جمهور مكاتبه داشــتيم و وزير راه 
نيز از گرانى بليت هواپيما نگران هســتند، زيــرا دولت اصلاً موافق گرانى بليت 
هواپيما نيست. مونسان درباره اينكه اگر دولت موافق گرانى بليت هواپيما نيست 
چرا نظارت بيشترى نمى كند، توضيح داد: اين مسئله چند وجهى است مثلاً در 
گذشته فعالان اين عرصه در حوزه هواپيمايى ارز دولتى مى گرفتند ولى هم اكنون 

اينگونه نيست.

    خط قرمز

ماجراى دردآور در نيمه شب چه بود؟

مرگ كودك 2/5 ساله در پى سقوط از طبقه ششم

      خط قرمز/ عقيل رحمانى   پس از ســقوط دختر 2 و نيم 
ساله مشهدى از طبقه ششم يك برج مسكونى، دستور قضايى 

براى روشن شدن علت دقيق حادثه صادر شد.
حدود ساعت 2:30 دقيقه بامداد روز گذشته مأموران كلانترى 
7 تير مشهد در جريان ماجراى سقوط دختر خردسالى از طبقه 
ششم يك برج مسكونى در حوزه استحفاظى خود قرار گرفتند.

تيم تجســس كلانترى به ســرعت به محل حادثه اعزام شد. 
مأموران در محل، جســد بى جان دختر خردسال را مشاهده 
كردند و همزمان با حفظ صحنــه حادثه، موضوع را به قاضى 
ويژه قتل مشــهد اطلاع دادند. لحظاتى بعد بازپرس على اكبر 
احمدى نژاد در محل برج مسكونى حضور پيدا كرد و تحقيقات 
قضايى و ميدانى خود را براى رمز گشايى از پرونده مرگ دختر 
2 و نيم ساله آغاز كرد. در پى آن مشخص شد دختر خردسال 
از طبقه ششم برج مسكونى به پايين سقوط كرده و به همين 

واسطه جان خود را از دست داده است. 
بررسى هاى مقام قضايى تا نزديكى هاى طلوع خورشيد هم به 
درازا كشــيد و از ديگر نتايج آن اين بود كه معلوم شــد دختر 
خردسال از پنجره واحد مسكونى طبقه ششم به پايين سقوط 
كرده است. اين نكته در حالى بود كه در نزديكى پنجره نيمه باز 
واحد مسكونى مبلى قرار داشت كه راه دسترسى كودك جان 
باختــه به پنجره را هموار مى كرده و در آن لحظه پدر دخترك 

نيز در منزل حضور داشته است.

در حالــى كه احتمــال مى رفت اين ماجرا يك اتفاق باشــد، 
فرضيه اى ديگر هم پيش روى مقام قضايى قرار گرفت كه شايد 
در پس پرده ســقوط مرگبار، جنايتى سر به مهر نهفته و پدر 

دخترك در اين حادثه دلخراش نقش داشته باشد. 
برهمين اساس تحقيقات ميدانى همان لحظه به سوى فرضيه 
دوم متمايل شــد، اما در ادامه مشخص شــد كه پدر خانواده 
اختلافى با اعضاى خانواده نداشــته اســت و احتمال عمدى 
بودن ماجرا كمرنگ تر از غير عمدى بودن آن است. با توجه به 
مستندات جمع آورى شده از سوى قاضى شعبه 208 دادسراى 
مشهد، دســتورى داده شده تا جســد دختر 2 و نيم ساله به 
پزشكى قانونى منتقل شــود و بازهم در اين زمينه تحقيقات 
تكميلى و موشكافانه بيشترى صورت پذيرد. از سوى ديگر هم 
از كارشناسان بررسى صحنه جرم پليس آگاهى استان خواسته 
شد تا يك بار ديگر تمامى زواياى ماجراى سقوط در نيمه هاى 
شب را مورد بررسى قرار داده و نتيجه اقدامات خود را به شعبه 

ويژه قتل دادسرا ارسال كنند.

دكتر حامد حاجى حيدرى
عضو هيئت علمى گروه جامعه شناسى دانشگاه تهران
h a j i h e i d a r i @ P h i l o S o c i o l o g y . i r

خبر

گفت:  پــرورش  و  آموزش  وزير 
چگالــى مفاهيــم درســى ما بســيار 
سنگين تر از ســاير كشورهاست. سيد 
محمد بطحايى گفــت: از نظر ما نظام 
آموزشى اى موفق است كه دانش آموزان 
آن در مفاهيم دانشى نمرات و موفقيت 
بيشترى كسب كنند .وى اظهار داشت: 

برنامه درسى ما در گام اول بايد متناسب سند تحول تصحيح و غربال شود. آنچه 

رئيس سازمان ميراث فرهنگى، 
صنايع دســتى و گردشــگرى از تلاش 
دولت براى برگشت هزينه بليت هواپيما 
خبر داد و گفت: با معــاون اول رئيس 
جمهور مكاتبه داشتيم و وزير راه نيز از 
گرانى بليت هواپيما نگران هستند، زيرا 
دولت موافق گرانى بليت هواپيما نيست. 

على اصغر مونسان درباره چاره انديشــى براى گرانى بليت هواپيما عنوان كرد: 
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

کنگره 3000 شهید استان ایلام برگزار می شود  ایلام-قدس: معاون اقتصادی استانداری ایلام گفت: جایگاه والای شهدا حکم می کند که از همه ظرفیت ها استفاده کنیم تا کنگره ملی شهدا 
در استان ایلام باشکوه خاصی برگزار شود. ایوب درویشی در نشست پشتیبانی برگزاری کنگره 3000 شهید ایلامی اظهار داشت: عزت و سربلندی استان ایلام در آن است که همواره نام و یاد شهدا 

را زنده نگه داریم و کنگره بزرگ 3000 شهید ایلام را به بهترین نحو به اجرا در آوریم.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

روند فروش 
آهن آلات با قیمت 
مناسب با مشکل 
مواجه شده است 
و این موضوع روند 
بازسازی را متوقف 
می کند

بــــــــرش

خبر

احداث  بیمارستان 
در شهرری از محل وقف 

تهران-قدس: رئیس اداره اوقاف شهرستان 
ری گفت: هزینه ساخت و تجهیز بیمارستان 
تخصصی ســرطان »روحانی نژاد« در ضلع 
شرقی حرم حضرت عبدالعظیم)ع( از طریق 

مشارکت های مردمی تأمین می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین مرتضی صادقی 
با اشــاره به احداث بیمارســتان تخصصی 
ســرطان در شهرســتان ری تصریح کرد: 
بیمارستان روحانی نژاد در ضلع شرقی حرم 
حضرت عبدالعظیم)ع( در سال های گذشته 
کلنگ زنی شده است که براساس برنامه های 
جدید اداره اوقاف و متناسب با وقف جدید از 
طریق مشارکت های مردمی هزینه ساخت و 

تجهیز آن فراهم می شود. 
وی با اشاره به شــعار »همه واقف باشیم« 
ســازمان اوقاف ادامــه داد: بیمارســتان 
تخصصی سرطان در شهرستان ری درحال 
حاضر نیازمند بودجه برای ســاخت است و 
واقفان می توانند با مراجعه به سایت امینانه 
یــا اداره اوقاف شهرســتان در این زمینه 

مشارکت داشته باشند.

سرمایه گذاری 
یک میلیارد دلاری در چابهار

چابهار- ایرنا: مدیرکل بنادر و دریانوردی 
سیستان و بلوچستان گفت: 467 میلیارد 
تومان قــرارداد ســرمایه گذاری در زمینه 
فعالیت های پشتیبانی و لجستیکی از ابتدای 
سال جاری تاکنون در بندر چابهار امضا شده 

است. 
بهروز آقایی اظهار داشــت: بندر چابهار در 
تعاملات اقتصــادی و تجــاری منطقه ای 
و بین المللــی نقش مهمــی دارد و بندری 
مهم و مســیری کم هزینه برای دسترسی 
کشــورهای محصــور در خشــکی نظیر 
افغانســتان به آب های آزاد است. وی بیان 
کرد: ســرمایه گذاری بیش از یک میلیارد 
دلاری کشــور در تکمیل فاز نخست بندر 
شهید بهشتی چابهار با ایجاد زیرساخت های 
بندری و تأمین تجهیزات استراتژیک تخلیه 
و بارگیری نمونه ای از توجهات و اهمیت به 

این بندر راهبردی است.

قدس در سالگرد زلزله کرمانشاه از روند کند بازسازی گزارش می دهد

سرپل ذهاب؛ دومین زمستان در کانکس
 کرمانشاه / قد   س  با وجود گذشت یک 
ســال از زلزله ویرانگر کرمانشاه، اما هنوز 
تعدادی از مردم در کانکس به سر می برند و 
به دلیل مشکلات مالی، سختگیری بانک ها 
و از همــه مهم تر افزایــش قیمت مصالح 
ســاختمانی، هنوز برخــی از زلزله زدگان 
نتوانسته اند ســرپناهی برای عزیزانشان با 

توجه به سرد شدن هوا درست کنند.
اگــر چه دولــت خدمات بســیاری را به 
زلزله زدگان ارائه کرده اســت و بسیاری از 
نهادها و خیران با بسیج عمومی به کمک 
زلزله زدگان آمدند، اما هستند مستأجران 
قشــر ضعیفی که به دلیل فقر و نداشتن 
سرمایه کافی، دومین زمستانشان را باید 
در کانکس بگذرانند. در یک سال گذشته 
مقامات ارشد کشوری و لشکری سفرهای 
بسیاری به مناطق زلزله زده 
انجام داده اند و دغدغه همه 
کســانی که به این مناطق 
ســفر کرده اند نیــز فراهم 
کردن شــرایطی مناســب 
انجام  و  زلزلــه زدگان  برای 
سریع بازســازی بوده است، 
اما پــس لرزه های گرانی در 
این مناطق هنوز لرزه بر اندام 

زلزله زدگان می اندازد.

گرانی مصالح ساختمانی 
رئیس شــورای شــهر ســرپل ذهاب در 
خصوص مشکلات و موانع سد راه بازسازی 
می گوید: بســیاری از مــردم بحث گرانی 
مصالح را دارنــد و پیمانکاران هم با آن ها 

همراهی نمی کنند.
ســید مجتبی جاســمی اظهار می کند: 
به دلیل گرانی مصالح ساختمانی، بسیاری 
از مردم فقط اســکلت خانه  را بالا برده اند 
و بقیه کار متوقف شده اســت. وی با بیان 
اینکه قرار بود به مــردم تیرآهن بدهند، 
بیــان می کند: ولی بعد اعــلام کردند که 
هیچ تیرآهنی حمل نشده است. وی البته 
می افزاید: منکر خدمات دولت نیستیم، اما 

بررسی کنند چند بند از مصوبات جلسات 
اجرایی شــده و خروجی داشته است. وی 
کمبود آب آشامیدنی و آبرسانی با تانکر را 
یکی از مشکلات روستاهای سرپل ذهاب 
عنوان می کنــد و ادامه می دهد: وضعیت 
بهداشتی و از همه مهم تر امنیت روحی و 
روانی مردم به دلیل تخریب سرپناه، نبود 
کار و گرانی مصالح و کالاهای اساســی به 

هم ریخته است.

مشکلات زلزله زدگان
یکی از مشــکلاتی که سر راه زلزله زدگان 
برای دریافت تسهیلات مصوب شده قرار 
دارد بحث ضمانت بانکی است. متقاضیان 
دریافت تســهیلات انتظار دارند ضمانت 
مربوط به این تسهیلات همانند ضمانتنامه 
مربوط به تســهیلات مســکن باشد که 
براحتی بتوانند آن را دریافت کنند. از سوی 
دیگر بانک ها طبق ضوابط و شرایط خود 
در بحث ضمانت برخورد می کنند که این 
موجب شــده تا فعلاً افراد کمی بتوانند از 
تسهیلات مصوب برخوردار شوند که انتظار 
می رود شرایط آسان تری برای متقاضیان 

دریافت تسهیلات فراهم شود.

فشار مضاعف 
نماینده مردم قصرشیرین و سرپل ذهاب 
در مجلــس با اشــاره به گرانــی مصالح 

ساختمانی این مشــکل را مانع جدی در 
روند بازســازی عنوان کرده و می گوید:با 
وجود تأکید و وعده مسئولان برای اسکان 
دائم روستاییان تا پایان شهریور ماه خیلی 
از روستاییان هنوز نه در ساختمان ساخته 
شــده و کانکــس، بلکه در چادر به ســر 
می برند و با توجه به شــرایط آب و هوایی 

پیش رو انتظار اقدام عاجل دارند. 
فرهاد تجری بیان می کند: با وجود پیگیری 
مستمر استاندار، وزیر صنعت و مسئولان 
بنیاد مســکن اما روند فروش آهن آلات با 
قیمت مناسب با مشکل مواجه شده است 
و ایــن موضوع روند بازســازی را متوقف 
می کنــد. وی با بیان اینکه به دلیل تغییر 
ناگهانی قیمت اجناس و مصالح ساختمانی 
مردم زلزله زده توان ساخت و تعمیر منازل 
خود را با کمک هــای بلاعوض نخواهند 
داشــت، یادآور می شود: این موضوع روند 
بازســازی را با رکود و توقف همراه کرده 

است. 
وی اظهار می کند: کل میزان اعتبار تصویب 
شده از سوی مدیریت بحران برای اعطای 
وام بــه تبع آن تصویــب در هیئت دولت 
تخصیص داده نشده و این برآورد کم بوده 
و با میزان واقعی فاصله داشــت و ســبب 
فشار مضاعف بر مردم شده و مردم با وجود 
استحقاق قانونی استفاده از امهال، متأسفانه 

با فشار بانک ها مواجه هستند. 

کمک های دولت 
معــاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
کرمانشــاه با بیــان این ادعا کــه دولت تا 
حد امکان تــوان خود را بــرای کمک به 
زلزله زدگان بــه کار گرفته اســت، اظهار 
می کند: نوســان های بازار و افزایش قیمت 
مصالح ساختمانی از جمله مشکلاتی است 
که در روند بازسازی اخلال به وجود آورده 
اســت، بنابراین درخواست مردم مبنی بر 
افزایش کمک ها و تسهیلات به حق است. 
مهرداد ســالاری با اشــاره به خدماتی که 
دولت برای واحد های مســکونی تخریب و 
یا آســیب دیده در نظر گرفته است، اظهار 
می کند: دولت عــلاوه بر کمک های نقدی 
اقدام به توزیع سیمان رایگان برای واحدهای 
تخریبی نوع یک کرده و آهن آلات و مصالح 
ارزان قیمت نیز در اختیار آن ها گذاشــته 
و همچنین پی کنی و طراحی نقشــه این 
واحدها را نیز رایگان انجام داده اســت. وی 
ابــراز می کند: البته دولت بابــت ارائه این 
خدمات به صورت رایگان، به سازمان نظام 
مهندسی و شهرداری ها پول پرداخت کرده 
است.  وی با اشاره به این موضوع که مجموع 
کمک های بلاعوض و تسهیلات اعطایی 57 
میلیون تومان بــه هر خانوار زلزله زده بوده 
اســت، ادامه می دهد: کمک هــای دولت 
 برای ســاخت و مقاوم ســازی واحدهای 
80 و 90 متری است و براساس برآوردهای 
مــا این کمک های بلاعوض و تســهیلات 
پرداختی برای چنیــن واحدهایی کفایت 
می کند؛ بنابراین چنانچه کسانی بخواهند 
با همین مبالغ واحدهایی با متراژ بیشتری 
بســازند، طبیعی اســت که کمک دولت 

کفایت نمی کند. 
با تمام این حرف ها مســیری که باید دست 
کم در ســالگرد زلزله کرمانشــاه، منجر به 
خانه دار شدن زلزله زدگان می شد همچنان 
در پیچ و خم مشکلات است.آیا توجیه های 
اقتصادی و مدیریتی، برای کارشناسان و نیز 
مردمی که ناچارند ســرمای زمستان دوم را 
در کانکس ها سپری کنند، قانع کننده است؟

نرخ گذاری پایین برای گندم منجر به قاچاق می شود
مهابــاد- ایرنــا: نایب رئیــس اول 
کمیســیون کشــاورزی، آب و منابــع 
طبیعی مجلس شــورای اسلامی گفت: 
تعیین قیمت پایین برای خرید تضمینی 
گندم به قاچاق این محصول استراتژیک 

منجر می شود. 
جلال محمودزاده افزود: قیمت جهانی 
هر کیلوگرم گندم با توجه به افزایش نرخ ارز 25 هزار ریال اســت که از قیمت 
داخلی آن بیش از 10 هزار ریال بالاتر اســت. وی ادامه داد: این اختلاف قیمت 
موجب سوءاســتفاده دلالان و ایجاد زمینه قاچــاق از طریق مبادی غیرقانونی 

می شود و در نهایت تأمین این محصول را خطر می اندازد. 
محمودزاده اضافه کرد: اگر طی ســال جاری نیز در زمینه تعیین مناسب قیمت 
گندم کوتاهی شــود، این محصول با نرخ بسیار بیشتر از قیمت خرید تضمینی 

وارد خواهد شد.

بلوط زاگرس در معرض تهدید بیماری
شازند- قدس: عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس گفــت: پوشش گیاهی 
بلــوط زاگرس بر اثر نوعی بیماری در معــرض تهدید قرار دارد که باید با حفظ 

ذخیره  گاه  های ژنتیکی جنگلی بلوط این مسئله را کنترل و جبران کرد. 
علی ابراهیمی در دومین جشــنواره روستایی بلوط استان مرکزی اظهار داشت: 
ذخیره جنگلی بلوط سرسختی به عنوان تنها منطقه واجد گونه جنگلی بلوط در 

مرکز کشور و استان مرکزی به شمار می رود. 
وی افزود: این ذخیره گاه دارای ارزش ژنتیکی با ارزش بالایی است که آسیب های 

وارد شده به ذخیره گاه بلوط را در دامنه زاگرس می تواند جبران کند.

سود مرکبات در جیب واسطه ها
رشت- ایســنا: مدیر امــور باغبانی 
سازمان جهاد کشاورزی گیلان با بیان 
اینکه متأســفانه سود تولید مرکبات به 
جای اینکه به دســت کشاورز برسد، به 
جیب واسطه ها می رود، گفت: تشکیل 
واسطه گری  کاهش  راهکار  تشــکل ها 
در فــروش مرکبــات اســت. منوچهر 
پارسافر افزود: برنامه داریم با راه اندازی و تقویت تعاونی ها و همچنین حمایت از 
ایجاد تشکل های مناسب ارزش افزوده تولید مرکبات را به مرکبات داران استان 
برگردانیم. وی اظهار کرد: برداشــت مرکبات گیلان از ماه آینده آغاز می شود و 
بر اســاس گزارش واصله و مشاهدات عینی امسال وضعیت محصول در باغ های 

مرکبات استان خوب است.

معلمان حق التدریسی جذب آموزش و پرورش می شوند
رشت- تسنیم: عضــو هیئت رئیسه مجلس شــورای اسلامی گفت:  با خروج 
نیروهای بازنشســته و جایگزینی نیروهای جدید،  تا سال آینده تمامی معلمان 

حق التدریسی کشور جذب آموزش و پرورش می شوند.
اســدالله عباســی افزود: انتظار داریم دولت نیز در این مسیر همکاری خوبی با 
مجلس جهت تأمین اعتبار و جذب این نیروها در آموزش و پرورش داشته باشد.

وی با اشــاره به اینکــه در گیلان نیز تعــدادی از نیروهای حق التدریســی و 
پیش دبستانی تاکنون جذب آموزش و پرورش نشده اند گفت:  با اجرای سراسری 
طرح ساماندهی نیروها در آموزش و پرورش مشکل تمام معلمان حق التدریسی و 

پیش  دبستانی گیلان نیز برطرف می شود.
عباســی تأمین بودجه و اعتبارات لازم برای ساماندهی نیروهای حق التدریسی 
را متذکر شــد و ابراز داشــت:  اجــرای طرح جذب نیروهای حق التدریســی و 
پیش دبستانی ها بدون تصویب اعتبارات آن تحقق پیدا نمی کند، بنابراین دولت 

باید در این مسیر اعتبارات لازمه را پیش بینی و به مجلس اعلام کند.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

نمى توان شاهد حفظ تأثيرگذارى حداكثرى تحريم ها بود   ايسنا: وزير پيشين انرژى آمريكا در رابطه با اعمال مجدد تحريم هاى ضدايرانى آمريكا گفت: اين تحريم ها يك تفاوت عمده با تحريم هاى پيشين 
دارند. پيش از توافق هسته اى با ايران، تمام دنيا براى اعمال تحريم ها عليه ايران همكارى كردند و حال به طور واضح - اما نه چندان غافلگيركننده - با اقدام يكجانبه آمريكا عليه توافق هسته اى، هيچ حمايت 
بين المللى براى اعمال تحريم ها ارائه نشده است. تحريم ها به دليل قدرت آمريكا در نظام مالى بين المللى تا حدى تأثيرگذار خواهند بود، اما بدون همكارى، نمى توان شاهد حفظ تأثيرگذارى حداكثرى اين تحريم ها بود.

دو نگاه مديران دولتى به آمريكا
صبح نــو: آيا بايد ترامپ را تا ســرحد يك ابله، نادان و ديوانــه پايين برد و رقباى 
دموكراتش را مردمانى معقول، با شخصيت و متمدن معرفى كرد و به مردم وعده داد 
كه صبر كنيد تا آن ها بيايند و همه چيز بر وفق مراد شود يا طرحى در افكند كه كشور 
بتواند با آمريكا يا بدون آن به حيات ادامه دهد. در كلام دولتمردان ايران هر دوى اين 
محتواها هست، اما دومى بيشتر جنبه شعارى دارد و اولى جنبه اجرايى. وقتى وزراى 
كابينه و معاون اول و... مرتباً طورى سخن مى گويند كه بوى ناكارآمدى از دولت به 
مشــام مى رسد، چرا نبايد اين توقع را تكرار كرد كه واقعاً تحريم ها را دور بزنيد و به 
پيشنهادهاى متعدد كارشناسان توجه كنيد تا ايران از اين گذرگاه سخت با كمترين 

خسار  ت ها بگذرد و چندان نگران وحشيگرى كاخ سفيد نباشيد. 

چرا از برهم  خوردن يكدستى
 شوراى شهر تهران واهمه دارند؟

فارس: حبيب تركاشــوند، تحليلگر 
سياسى نوشت: مشاركتى هاى سابق 
كه حالا بــا تابلو «اتحــاد ملت» در 
پارلمان شهرى حضور دارند، معتقد 
بودند كه چنانچه محســن هاشمى 
شهردار شود، يكدستى شوراى شهر 
را بر هم خواهد زد؛ چرا كه يك نفر از 

اعضاى شورا كم شده و افراد على البدل كه اولى آن ها چمران است، وارد شورا خواهند 
شد. هر چند خود چمران بارها اعلام كرده كه تمايلى به حضور در شوراى شهر ندارد و 
چنانچه چنين اتفاقى بيفتد، بايد روى افراد ديگر همچون عليرضا دبير و حبيب كاشانى 
حســاب باز كرد. اما سؤالى كه اينجا مطرح مى شود، اينكه دليل واهمه اصلاح طلبان 
عضو شوراى شهر از بهم خوردن يكدستى شورا چيست و چرا از حضور يك نفر خارج 
از دار و دسته خود در درون شورا اين قدر نگرانند؟ ترس اصلاح طلبان اين است كه با 
حضور يك نفر غير از اردوگاه خود در شورا بسيارى از تصميمات پشت پرده شورا برملا 

 شود و مردم خواهند فهميد كه سرنخ تصميمات شورا كجاست.

افشاگرى روحانى معروف 
از حوزه علميه لاكچرى ناطق نورى

فردا: سيد مهدى صدرالساداتى با انتشار عكس حوزه علميه وابسته به ناطق نورى از 
چهره هاى سياسى مطرح كشور در يكى از نقاط خوش آب و هواى تهران نوشت: شايد 
نياز ديده اند كه از هم اكنون طلاب را به بهشت عادت بدهند. در ميان كاخ هاى آقايان 
در لواسان كه راه بروى يك گنبد بلند، مدرسه اى زيبا با در ب هاى چوبى گران قيمت 
تأسيس شده است. كليدش در دست آقاى ناطق است. وقتى تشريفات روحانيت زياد 
شد، وقتى ساختمان ها و ماشين ها زياد شد، بنيه فقهى اسلامى ضربه مى خورد! واقعا 
نمى دانم با اين وضعيت چه كنم؟ اين تشــريفات موجب مى شود روحانيت شكست 
بخورد! (صحيفه امام، ج. 19، ص. 42). اين حرف هاى امام در سال 63 است كه تقريباً 
ساختمانى نبود، اكنون امام بودند چه مى كردند؟ آقاى ناطق سال 76 اصولگرا بود و 
گفت: تا آخر پاى اين اصول مى مانم، تا زمانى كه گفتند آقا اين چه وضع زندگى است؟ 

به گمانم ناراحت شدند و حالا گوشه نشين هستند.

ماجراى مجله هاى پورن در خانه كاردار سفارت آمريكا
مشرق: برنامــه تلويزيونى «چهل سيزده» شب گذشته با اجراى مسعود ده نمكى از 
تلويزيون پخش شد و عبدالحسين روح الامينى ميهمان اين برنامه بود. او كه يكى از 
دانشجويان تسخير كننده سفارت آمريكا در تهران بوده است و در جلسات طراحى 
اين ماجرا با ساير دانشجويان همراهى داشته است، از سرنوشت دانشجويان تسخير 
كننده صحبت كرد. عبدالحسين روح الامينى در بخشى از گفت وگويش گفت: من 
به منزل كاردار سفارتخانه رفتم. جالب است برايتان تعريف كنم كه از خانه ايشان،  به 
اندازه يك فرغون مجله هاى پورن پيدا كرديم كه سوزانديم. ببينيد كه چنين كسى بر 

شاه مملكت ما حكومت مى كرده است.

 سياست/ آرش خليل خانه   اين هم 
از حكايت هاى مضحك اين روزهاست كه 
سوئيفت خودش از اقدام خودش در قطع 
دسترسى بانك هاى ايرانى به پيام رسان اين 
شبكه در تبعيت از تحريم هاى آمريكا ابراز 

تأسف كرده است.
به موازات ايــن ماجرا، اتحاديــه اروپا هم 
به ظاهر در اعلام حمايت از ايران و دلگرمى 
دادن به دولت ضمن ابراز همدردى و تأسف 
از اين موضوع و غيرقابل قبول خواندن اقدام 
آمريكا در بازگرداندن تحريم ها وعده داد كه 
تلاش هايش را براى حفظ برجام تشــديد 

خواهد كرد.
ســخنگوى موگرينى بدون آنكه به دلايل 
تأخير و وقت كشــى در اعــلام و اجراى 
سازوكار تبادل مالى با ايران (spv) اشاره 
كند، فعال كردن قوانين مسدودسازى در 
برابر تحريم هاى آمريــكا را به عنوان اقدام 
ويژه اتحاديه اروپا در حمايت از ايران عنوان 

كرده است.

 آينده نزديكى كه فرا نمى رسد
با اين  حــال ماهيت و وضعيــت اجرايى 
كانال ويژه ارتباط مالى با ايران كه اتحاديه 
اروپا وعده آن را داده بود، كماكان مبهم و 

نامعلوم است.
قرار بود spv تــا اوايل آبان ماه و پيش از 
آغاز دور دوم تحريم هــاى آمريكا اجرايى 
شــود، اما محمدجواد ظريــف، وزير امور 
خارجه در گفت وگــو با خبرگزارى كيودو 
ژاپن در تاريخ 1 آبان ماه، اظهار داشــت: 
ســازوكار ويژه اتحاديه اروپــا بايد قبل از 
اعمــال تحريم هاى مذكور در 13 آبان ماه 

عملياتى شده باشد.
ولى چند روز مانده به اين موعد رويترز به 
نقل از چند ديپلمات اروپايى اعلام كرد كه 
اين ســازوكار در 4 نوامبر به طور نمادين 
شــروع به كار خواهد كرد و تا اوايل سال 

ميلادى 2019 عملياتى نخواهد شد.
امــا همين وعده هم محقق نشــد و حالا 
روزبه روز و هفته به هفتــه رونمايى از اين 
كانال تبادل مالــى و ماهيت آن به زمانى 

نامعلوم در آينده نزديك موكول مى شود.
اين در حالى اســت كه با آغاز تحريم هاى 
نفتى، بانكى، بيمه اى و كشــتيرانى عليه 
ايران هر روز تأخير در اجراى اين سازوكار، 
موجــب هفته ها و شــايد ماه هــا تأخير، 
نابسامانى و تراكم كارها و در نتيجه تأثيرات 

منفى بر تجارت كشور خواهد شد.
ديپلمات ديگــرى نيز به رويترز گفت: «ما 
نياز داريم به ايرانى ها نشان دهيم كه براى 
حفظ برجام در حال كار هستيم تا آن ها را 
در برجام نگه داريم». خواسته اى كه ديروز 
يوكيو آمانو، مديــركل آژانس بين المللى 
انرژى اتمى هم به صراحت در بيانيه خود 
آن را مطــرح كرد و از ايران خواســت به 

تعهداتش در برجام ادامه دهد.

 فشارهايى كه اثر نمى كند
عبــاس عراقچــى نيــز گفته اســت كه 
كشــورهاى اروپايى تا كنون اراده سياسى 
خــود را در حفظ برجام نشــان داده اند. 
به گفته او ســابقه ندارد اروپــا به عنوان 
نزديك ترين متحد واشــنگتن وارد چنين 
اقداماتى شده باشد و به كشورى بخصوص 
ايران براى ايستادگى در برابر تحريم هاى 
ايالات متحده كمك كند و براى تحقق آن 
سازوكار ويژه مالى تدارك ديده اند؛ اما اين 
وعده با گذشت يك هفته از تحريم ها هنوز 

هم معرفى نشده است.

تأسف بارتر اينكه مسئولان پرونده مذاكرات 
هســته اى و برجام هم همسو با كشورهاى 
اروپايى در مقــام توجيه اين تأخير بى دليل 
برآمده اند. عراقچى و ظريف پيچيدگى هاى 
فنى و سياســى را دليل ايــن تأخير عنوان 
مى كنند. اما به گفته يك عضو كميسيون 
اقتصادى مجلس اين ســؤال را بايد از اين 
مسئولان پرسيد كه ايجاد يك كانال ايزوله 
تبادل مالى با ايران پيچيده تر است يا اعمال 
تحريم هاى آمريكا در سطح بين المللى عليه 
كشورمان؟ و چگونه است كه آمريكايى ها 
در موعد مقرر تحريم هاى خود را اجرايى 
كردند، امــا دولت باوجوداينكــه از ماه ها 
قبل خبر داشــت تحريم ها چه زمان اجرا 
مى شــود، در مورد ايــن پيچيدگى هاى 

حقوقى و فنى چاره انديشى نكرده است؟
ايــن در حالى اســت كه ناصــر همتى، 
رئيــس كل بانــك مركــزى گفتــه بود 
تحريم هاى اعلام شــده قبلاً توسط بانك 
مركزى پيش بينى شده و برنامه ريزى براى 
شرايط مختلف، حتى براى مواردى فراتر از 
اين تحريم ها و جايگزين هاى سوئيفت نيز 

انجام گرفته است.
ديروز صبــح اما ظريــف در گفت وگويى 
راديويى با بيان اينكه اروپايى ها نتوانستند 
به تعهداتشان عمل كنند، اظهار داشت: در 
تماس ساعتى با اروپايى ها هستيم و به آن ها 

فشار مى آوريم تا تعهداتشان را اجرا كنند.

 پشت پرده اجرا نشدن 
كانال تبادل مالى اروپا

سيد ناصر موسوى لارگانى اما در گفت وگو 
با خبرنگار قدس بــا تأكيد بر اينكه تعلل 
و وقت كشــى اروپا گمانه ها در مورد اينكه 
ماندن آن ها در برجام براى آنكه ايران را به 
تعهدات برجامى پايبند نگه دارند، بوده و 
يك حركت هماهنگ و از پيش برنامه ريزى 
 شده بايد تلقى شود، گفت: اين همه تأخير 
و موعدهــا را به تعويــق انداخته و صدها 
ساعت مذاكره و جلسه قابل توجيه نيست.

عضو كميسيون اقتصادى مجلس با اشاره به 
شروط ابتدايى كشورهاى اروپايى در مورد 
ضرورت مذاكرات موشــكى و منطقه اى و 
معطل كردن ايــران تا زمانى كه تحريم ها 
تأثيرات اقتصادى خود را نشان دهد، تصريح 
كرد: اين ها اقداماتى حساب شده براى اعمال 
فشــار بر تهران است كه به صورت پلكانى 
اجرا مى شــود. اتحاديه اروپا در روز معين 

 شــده كانال تبادل مالى را 
اجرا نكرد، 

زيرا تصويــب و تأييد لوايح 
به عنوان   FATF با  مرتبط 
پيش شرط از دولت روحانى 

مطالبه مى كند.
وى بــا اشــاره بــه تأكيد 
مقــام معظم رهبــرى در 
مــورد اينكــه اروپايى هــا 
نيســتند،  قابل اعتماد  هم 
كوتاه آمــدن و امتياز دادن 
سياســتى  را  اروپايى ها  به 
غلط خوانــد و گفت: آقاى 
روحانى گفــت چند هفته 
به اروپايى ها وقت مى دهيم 
تا برجام را حفظ كنند، اما 
حالا ماه ها گذشته و نه تنها 

اروپايى ها به قــول خود عمل نكرده اند كه 
دولت كمــاكان مصرانه خواهــان اجراى 
خواســته هاى FATF اســت، درحالى كه 
آقاى ظريف اين بار به صراحت در مجلس 
مى گويــد دولت حاضر نيســت تضمينى 
بدهد كه مشكلات كشور حل خواهد شد.

SPV گروگان تصويب لوايح خود تحريمى

گاف در تصويب CFT سوئيفت قطع شد؛ از كانال مالى اروپا خبرى نيست!
عباسعلى كدخدايى، سخنگوى شوراى نگهبان 
نوشــت:  هنگام بررســى كنوانســيون پالرمو، 
شــوراى نگهبان با ايراداتــى نيز در ترجمه آن 
مواجه گشــت و مجلس آن هــا را اصلاح كرد. 
در CFT نيز واژه ليست سياه محل ايراد بود، 
درحالى كــه در اســناد FATF چنين واژه اى 
وجود ندارد. اكنون بايد ســؤال شــود چگونه 
اين مصوبات تصويب شــدند؟ آيا ايرادات شورا 

سياسى است يا...؟

چرا نجفى؟
فريد ابراهيمى، فعال رسانه اى نوشت: اعتراض ما به 
نجفى شهردار سابق تهران نيست كه چرا همسر 

دوم اختيار كرده است. 
اعتراض ما به اصلاح طلبان و ليدر تكرارى شــان 
است كه چرا يك ســال تمام سرنوشت تهران و 
12 ميليون شهروندش را به شهردار 65 ساله اى 
سپرديد كه همزمان هم گرفتار بيمارى قلبى بود 

هم درگير ماجراى عشقى با عروس 30 ساله!

پرسشى از خانم موگرينى
رضا نصرى، تحليلگر بين الملل نوشت: اتحاديه اروپا 
رسماً اعلام كرده كه برجام را عنصرى كليدى براى 

امنيت اروپا مى داند. 
سؤال اينجاست كه چرا اشخاص و سازمان هايى را 
كه (مانند اف.دى. دى و سازمان مجاهدين خلق) 
براى نابــودى برجام - و به تبع اخلال در امنيت 
اروپــا - فعاليت مى كنند مورد اقدامات قضايى و 

تنبيهى قرار نمى دهد؟

دنيا دار مكافات است
عبداالله گنجى، نوشــت: نظر روحانى در ســه 
ســال اول را با حال در محورهاى زير مقايسه 
كنيد:  ارز و قيمت آن،  تورم و چرايى آن،  دور 
زدن تحريم و معايب آن،  ديپلماسى و مذاكره 
و نتيجه آن،  رونق اقتصادى،  يارانه دادن،  تلقى 
دشــمن از آمريكا و  نگاه به شرق. عزت دست 
خداست كارش نمى شود كرد. او هم در نظام 
دينى اجازه توليد عزت بدون حســاب وكتاب 
نمى دهد، بخصــوص اگر دعاى مؤمنان همراه 

نباشد.

شبكه هاى اجتماعى

تأسف بارتر اينكه 
مسئولان پرونده 

مذاكرات هسته اى 
و برجام هم همسو 

با كشورهاى 
اروپايى در مقام 

توجيه اين تأخير 
بى دليل برآمده اند. 
عراقچى و ظريف 

پيچيدگى هاى فنى 
و سياسى را دليل 
اين تأخير عنوان 

مى كنند

بــــــــرش
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بازتاب

 شوراى شهر تهران واهمه دارند؟
حبيب تركاشــوند، تحليلگر 
سياسى نوشت: مشاركتى هاى سابق 
كه حالا بــا تابلو «اتحــاد ملت» در 
پارلمان شهرى حضور دارند، معتقد 
بودند كه چنانچه محســن هاشمى 
شهردار شود، يكدستى شوراى شهر 
را بر هم خواهد زد؛ چرا كه يك نفر از 

اعضاى شورا كم شده و افراد على البدل كه اولى آن ها چمران است، وارد شورا خواهند 
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جهان روزنامـه صبـح ايـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  
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 جان بولتون، مشاور امنيت ملى آمريكا اعلام كرد: آمريكا هيچ 
برنامه اى براى استقرار موشك هاى هسته اى در اروپا ندارد كه 

ناقض پيمان منع موشك ميانبرد هسته اى باشد.

مجتهد: قرار بود ســلمان بن عبدالعزيز پادشاه عربستان در 
جريان سفر خود از منطقه الجوف به حائل برود و بعد از آن به 
ديگر مناطق سفر كند، اما محمد بن سلمان وليعهد عربستان 
او را به رياض بازگرداند. به نظر مى رســد پادشــاه عربستان 
كسالت پيدا كرده و به بيمارستان تخصصى در رياض منتقل 

شده است.

يحيى السنوار رئيس دفتر سياسى حماس اعلام كرد: محاصره 
ظالمانه باريكه غزه در حال برچيده شــدن است و غزه هرگز 
بهاى سياســى نخواهد پرداخت و هيچ گونه تفاهمى در اين 

زمينه با دشمن صهيونيستى نخواهد داشت.

سيدحسن نصراالله:

نقطه قوت مقاومت همان قدرت موشكى است
جهان: سيد حسن نصراالله دبيركل حزب االله لبنان در «روز 
شهيد» درباره مواضع محور مقاومت نسبت به روند تشكيل 
دولت لبنان، تحريــم ايران و قدرت موشــكى حزب االله 

سخنرانى كرد.
وى ابتدا درباره قدرت موشكى حزب االله گفت: نقطه قوت 
مقاومت همان قدرت موشكى است، زيرا ارتش لبنان اجازه 

برخوردارى از موشك هاى پيشرفته را ندارد. 
دبير كل حزب االله لبنان ضمن تأكيد بر پايبندى به معادله 
طلايى و سلاح مقاومت و همه موشك هاى مقاومت اعلام 
كرد كه به هر قيمتى اين توان موشــكى كه در دســت 

مقاومت قرار دارد، حفظ خواهد شد. 
وى افزود: خطاب به اسرائيلى ها مى گويم كه هر تجاوزى 
به لبنان يا حمله هوايى حتماً بــا واكنش روبه رو خواهد 

شد.
وى همچنين درباره عادى ســازى روابط كشورهاى عرب 
با رژيم صهيونيستى تصريح كرد: ما هرگونه عادى سازى 
روابط با صهيونيســت ها و از ســوى هر كسى را محكوم 
مى كنيــم و از تمام شــرافتمندان جهان مى خواهيم اين 
را محكوم كنند زيرا اين به معناى به رســميت شناختن 

دشمن و ظلم به حقوق ملت فلسطين است.
وى در اشــاره به تحريم هاى آمريكا عليه ايران اعلام كرد: 
دونالــد ترامپ بصراحت مى گويد هــدف تحريم ها قطع 

حمايــت ايران از مقاومت در منطقــه و تغيير موضع آن 
در قبال مسئله فلسطين اســت، اما ايران مانند بسيارى 
از كشــورهاى عربى اين كار را انجام نداد (و حمايتش از 

مقاومت را قطع نكرد).
محور بعدى سخنرانى نصراالله تشكيل دولت لبنان بود. وى 
گفت: پيشنهاد تشكيل دولتى از 32 وزير از سوى ميشل 
عون رئيس جمهور بود اما «سعد الحريرى» نخست وزير آن 
را نپذيرفت. بــر پايه برخى معيارها ما حق برخوردارى از 
10 وزير در دولت (بر اســاس نتايج انتخابات) را داشتيم 
اما به نظر مى رسد تواضع فايده اى ندارد. سهميه اى كه ما 
با آن موافقت كرده ايم يعنى داشــتن 6 وزير در دولت (به 
همراه جنبش امل)، نشان دهنده حجم پارلمانى، سياسى و 

مردمى ما نيست. 
نصراالله به تأكيد حزب االله بر ضرورت حضور ســنى هاى 
مستقل در دولت جديد اشاره كرد و گفت: به آن ها افتخار 
مى كنيم. سنى هاى وابســته به 8 مارس همواره در كنار 
مقاومت و مسئله فسلطين بوده اند، اين يك تهمت يا ناسزا 

نيست بلكه افتخار است. 
هر آنچه كه نمايندگان سنى مستقل بپذيرند ما هم آن را 
قبول داريم و هنگامى كه نمايندگان سنى به ما بگويند كه 
مى توانيد اسامى را به نخست وزير مكلف بدهيد ما اسامى 

را خواهيم داد.

بدون تيتر

اتاق فكر

مهر: علامه «سيد عبداالله الغريفى» از علماى 
شــيعى و برجســته بحرينى اعلام كرد كه 
وضعيت جسمانى شــيخ عيسى قاسم رو به 

بهبودى است.
جروزالم پست: قطر و رژيم صهيونيستى با 
ساخت يك بندر در قبرس و همچنين ايجاد 
يك خط دريايى ميان اين بندر جديد و غزه 
موافقت كردند. حماس با نظارت بر اين خط 
دريايى موافقــت كرده و عملكرد آن همانند 

گذرگاه رفح خواهد بود.
ميدل ايســت آى: مقامات سعودى براى 
اخــراج بيــش از 100 هزار مســلمان آواره 
روهينگيا از عربســتان چند روز پس از سفر 
شيخ حسينه واجد نخست وزير بنگلادش به 

رياض آماده مى شوند.
فاكس نيوز: برد شــرمن، نماينده دموكرات 
مجلس نمايندگان آمريكا خواســتار توقف 
هرچه ســريع تر مذاكرات بين واشــنگتن و 
رياض در خصوص معاملات مهم هسته اى به 

منظور تنبيه عربستان شد.

نيم ميليون نفر قربانى جنگ 
آمريكا در خاورميانه  

براســاس مطالعه انديشــكده امور داخلى و 
بين المللى واتسون وابســته به دانشگاه بروان 
آمريــكا، از زمانى كه به دنبال وقوع حادثه 11 
سپتامبر، واشنگتن آنچه كه آن را به اصطلاح 
جنگ عليه تروريسم مى ناميد، به راه انداخته 
اســت، 480 تا 507 هزار نفــر از جمله افراد 
غيرنظامى، نيروهاى نظامى داخلى، نيروهاى 
مجرى قانون، شبه نظاميان و نيز نيروهاى نظامى 
آمريكا و متحدانش كشته شده اند. آمريكا جنگ 
عليه تروريسم را در عراق، افغانستان و پاكستان 
به راه انداخت. حتى هشدار داده شده است كه 
آمار واقعى تلفات اين جنگ ها بســيار بالاتر از 

رقم عنوان شده است.
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روسيه:
آمريكا براى پايان دادن

به جنگ يمن صادق نيست
وزارت خارجه روســيه با صــدور بيانيه اى 
اعلام كرد: حمايت مستقيم آمريكا از ائتلاف 
ســعودى حاكى از آن اســت كه واشنگتن 
برخلاف آنچه كه ادعا مى كند، قصدى براى 
خاتمه دادن به بحران يمن ندارد.  اين روند 
منفى درحالى صــورت مى گيرد كه دولت 
آمريكا از همه طرفين درگير خواسته ظرف 
مدت يك ماه، درگيرى را كنار گذاشته و با 
وساطت سازمان ملل، مذاكره را آغاز كنند. 
با توجه به اينكه واشنگتن از ائتلاف (متجاوز 
سعودى) حمايت مستقيم نظامى مى كند، 
در صداقت آمريكا مبنى بر لزوم توقف سريع 

درگيرى جاى ترديد وجود دارد.

«محمد على الحوثى» رئيس كميته عالى 
انقلاب يمن براى نخستين بار، در روزنامه 
آمريكايى «واشنگتن پست» يادداشتى در 
واكنش به درخواســت آمريكا براى توقف 

جنگ در يمن منتشر كرد.
وى در اين يادداشت تأكيد كرد كه حملات 
نظامى عليه شهر «الحديدة» يمن از سوى 
ائتلاف آمريكايى - ســعودى - اماراتى در 
حال تشديد است و اينكه آمريكا خواستار 
آتش بس شده، يك ادعاى توخالى است و 
هدف آن، گمراه كردن افكار عمومى جهان 
اســت. ما دوستدار صلح هستيم، صلحى 

شرافتمندانه و آبرومندانه.

در سال هاى اخير حجم سرمايه گذارى هاى 
چين در زيرساخت هاى سرزمين هاى اشغالى 
بويژه بخش «هاى تك» افزايش يافته و همين 
امر نگرانى هايى را براى واشــنگتن به وجود 
آورده اســت. آمريــكا نگران آن اســت كه 
گســترش روابط چين با رژيم صهيونيستى 
به روابط ديرينه تل آويو- واشــنگتن ضربه 
بزند. بخش هاى تك اسرائيل در سال 2017 
موفق به جذب 5 ميليــارد و 240 ميليون 
دلار ســرمايه گذارى خارجى شد و انتظار 
مى رود در ســال جارى ميلادى نيز سطح 
سرمايه گذارى در اين بخش از زيرساخت هاى 

رژيم صهيونيستى افزايش بيابد.

ارتش عربستان ســعودى با واسطه گرى 
اسپانيا 500 دستگاه تانك مركاواى رژيم 

صهيونيستى را خريدارى كرده است.
بر اســاس گزارش فلسطين اليوم به نقل 
از يك منبع خبرى اسپانيايى، محمد بن 
سلمان، وليعهد سعودى، بهاى تانك ها را 
نقدى پرداخت كرده اســت و تانك ها در 
مدت 6 ماه از طريق نيروى دريايى اسپانيا 
به همراه كادرى از افســران صهيونيست 
براى آموزش ارتش سعودى به عربستان 
منتقل مى شــوند. عربســتان قصد دارد 
1500 دســتگاه تانــك مــركاواى رژيم 

صهيونيستى را خريدارى كند. 

محمدعلى الحوثى: فلسطين اليوم فاش كردآمريكا: 
نگران افزايش روابط چين و رژيم 

صهيونيستى  هستيم
عربستان

500 تانك مركاوا خريد
صلح شرافتمندانه 

مى خواهيم

خيمه شب بازى جديد آمريكا در يمن
مرتضى روشــنى: بنابر اعلام وزارت دفاع آمريكا و مقامات عربستانى، آمريكا 
سوخت گيرى هواپيما هاى عربستانى را كه درگير جنگ در يمن هستند متوقف 
مى كند. رســانه اى شدن رســمى اين تصميم در قالب بيانيه وزارت دفاع آمريكا 
حكايت از گونه اى تقسيم كار ميان آمريكا و سعودى به منظور نجات دادن دولت 
ترامپ از فشــار افكار عمومى و ايفاى نقش جديد از ســوى اين كشور در آينده 

مذاكرات دارد.
به باور كارشناســان، اين تصميم به دولت ترامپ امكان مى دهد ادعا كند بر ضد 

اقدامات مخرب سعودى ها در يمن وارد عمل شده است.
اين درحالى است كه قتل جمال خاشقجى، روزنامه نگار منتقد سعودى به دست 
نيروهاى امنيتى اين كشــور و همچنين حملات هوايى عربســتان و متحدانش 
به يمن، دولت آمريكا را با انتقادهايى از ســوى شــمارى از اعضاى كنگره بويژه 

دموكرات ها روبه رو كرده است.
تعداد قابل توجهى از نمايندگان دموكرات و جمهوريخواه كنگره آمريكا پيشــتر 
خواســتار تعليق قراردادهاى فروش سلاح به عربستان و توقف سوخت رسانى به 
هواپيماهاى ائتلاف نظامى به رهبرى رياض شده بودند و حالا توقف سوخت رسانى 
مى تواند به منزله پيشدستى در برابر اقدام احتمالى كنگره آمريكا باشد كه اكثريت 

آن به دموكرات ها رسيده و قرار است در اين باره به بحث بپردازد.
از طرفى حملات هوايى ادامه دار نيروهاى ائتلاف به مواضع يمنى ها كه همچنان 
در تلاش براى شكســتن مقاومت الحديده هستند و تجربه شكست آن ها در ماه 
رمضانى كه گذشت موجب شده تا دولت ترامپ نگران آن باشد كه شكست مجدد 
ائتلاف در اشــغال الحديده به پاى واشنگتن هم نوشته شود و مشكلات سياسى 

بيشترى براى رئيس جمهور ايالات متحده به بار آورد.
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 انعكاس

عكس نوشت

ترس صهيونيست ها از اس 300
از زمان تحويل سامانه اس300 به سوريه، نيروى هوايى رژيم صهيونيستى 

هيچ گونه مأموريت نظامى در خاك اين كشور انجام نداده است.
آخرين بارى كه ســوريه براى دفع حمله خارجى تلاش كرد، 26 شــهريور 
گذشــته بود كه پدافند هوايى ســوريه در تلاش براى ســرنگون ســازى

اف 16 هاى صهيونيستى، يك فروند هواپيماى شناسايى روسى ايليوشين را 
به اشتباه مورد هدف قرار داد.
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